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Вітаємо!

Шановні працівники і ветерани
лісової галузі Сіверського краю!

Наша юна зміно — 
вихованці учнівських лісництв!

Щиро вітаю вас зі святом — Днем працівника лісу!
Це свято тих людей, які обрали благородну 

професію — вирощувати нові ліси.
Я пишаюся тим, що в родині чернігівських лі-

сівників працюють висококваліфіковані, вмілі фа-
хівці, які свої знання,  енергію,  час і душу відда-
ють зеленому другові, бережуть і примножують 
лісові багатства рідного Придесення.

У кожному виробничому колективі поруч з 
досвідченими лісівниками трудяться їх моло-

ді колеги, що професійно виростають під керів-
ництвом справжніх майстрів нашої лісівничої 
справи.

Нерідко батькова «лісова наука» передається 
в дитинстві й синові, який на дорослих стежках 
продовжує віддано служити поліським лісам.

І в учнівських лісництвах підростає гідна зміна. 
Саме юні природолюби стають надійними поміч-
никами місцевих лісівників в період проведення 
різноманітних екологічних заходів. Спасибі всім 
школярам і студентам та славній лісівничій вете-
ранській гвардії за активну участь у створенні но-
вих лісів.

Лісова галузь Чернігівщини протягом останніх 
років має серйозні перспективи розвитку і ро-
бить відчутний внесок в економіку області.

За 8 місяців всі державні лісогосподарські 
підприємства справилися з наміченими плана-
ми і спрацювали прибутково. Найвагоміші ви-
робничі здобутки у колективів Борзнянського, 
Семенівського, Холминського та Городнянського 
держлісгоспів.

Дорогі колеги!

Дякую вам за натруджені будні, за сумлінну 
працю, за розуміння й оптимізм.

Зичу вам міцного здоров’я, щастя і сімейно-
го тепла, нових успіхів у роботі та усіляких га-
раздів!

Валерій ЛОЗИЦЬКИЙ,
начальник Чернігівського обласного 

управління лісового 
та мисливського господарства

Шановні працівники 
лісового господарства України, колеги!

Прийміть найщиріші вітання з нагоди нашого професій-
ного свята –  Дня працівника лісу!

Для України неповторна краса лісів є найдорожчим 
скарбом. 

Ліс – не тільки унікальний і безцінний дарунок природи, 
прикраса рідної землі, а  й запорука нашої екологічної без-
пеки, основа економічної стабільності країни.

Саме від професійної, невтомної та самовідданої пра-
ці працівників лісового господарства залежить збережен-
ня зеленого багатства, його відновлення та ефективне ви-
користання нашою державою.

Я гордий тим, що маю можливість працювати з вами, 
спільно впроваджувати новітні технології в лісове госпо-
дарство, залучати світовий досвід, ефективно використо-
вувати багатий потенціал лісового господарства України.

Від щирого серця висловлюю вам слова безмежної 
вдячності й пошани за вашу невтомну, красиву та корисну 
працю.

Бажаю, щоб добробут та щастя сповнили ваші оселі, міцного здоров’я, благополуччя та віри вам 
і вашим рідним. 

З безмежною повагою,
Голова Держлісагентства України Віктор СІВЕЦЬ
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Святкове

Цьогорічні уро-
чистості на честь 

Дня Державно-
го прапора Укра-

їни на Чернігів-
щині відбулися в 

колишній козаць-
кій столиці Бату-
рині, біля палацу 
останнього укра-
їнського гетьма-
на Кирила Розу-

мовського.

В церемонії взя-
ли участь голова  
обласної дер жавної 
адміністрації Воло-
димир Хоменко, го-
лова обласної ради 
Анатолій Мельник, 
представники ра-
йонних та місце-
вої влад, громад-
ськості.

Володимир Хо-
менко зачитав Указ Прези-
дента України про відзначен-
ня державними нагородами 
України «За значний особис-
тий внесок у державне бу-
дівництво, соціально-еконо-
мічний, науково-технічний, 
ку льтурно-освітній розвиток 

України, вагомі трудові здо-
бутки та високий професіо-
налізм» групи наших земля-
ків.

Медаль «20 років незалеж-
ності України» отримав фахі-
вець високого ґатунку Василь 
Тимко, директор ДП «Горо-
днянське лісове господар-

ство», заслужений 
лісівник України.

По-дру жньому 
вітали Василя Фе-
досійовича у Бату-
ринському лісни-
цтві його колеги: 
начальник Черні-
гівського облас-
ного управління 
лісового та мис-
ливського госпо-
дарства Валерій 
Лозицький, дирек-
тор Борзнянського 
держлісгоспу Ле-
онід Стахорський, 
лісничий Батурин-
ського лісництва 
Віктор Жежкун.

Микола 
ТИЩЕНКО,

Чернігівське 
ОУЛМГ 

Нагорода ПрезидентаНагорода Президента

Святкове

Нагорода Президента ... ..................................1

За словом — діло

Позитивні зрушення — очевидні ....................2-5

Господар лісу

Лісові стежки Анатолія Єрмоленка ..................5

На виставці у Києві

Барвиста Україна .............................................5

Виїзна колегія

Екотуризм по-добрянськи .............................6-8

Вітаємо!

З нагоди Дня працівника лісу ........................8-9

До Дня знань

З новосіллям, Седнівська школо! .....................9

До 80-річчя Чернігівської області
та 210-річчя Чернігівської губернії

Завершальний акорд липня ......................10-11

Наука — виробництву

Що виростимо на місці 
всихаючих ялинників? ...............................12-13

Будуть і дорога, і ставок...................................17

Прес-тур чернігівськими лісами

«Наш» дуб захистить модрину ....................14-15

Сигналізує рейдова

Озера й ліс ображено мовчать... ......................16

Прокладаються лісові дороги

«Таким подарунком задоволені!» ....................17

Міжнародні контакти

Місток дружби зводили гуртом.........................18

Газета в газеті

Лісівник Семенівщини .....................................19

Пам’ятаємо

З відкритим серцем — до усього світу ............19

До мисливського сезону

Буде ліс — водитиметься й дичина..................20

Дари лісу

«Чорне золото» поліських лісів........................20

До Дня визволення Чернігівщини 
від німецько-фашистських загарбників

Шумів суворо Добрянський ліс… ....................21

Ліс очима дітей

Що нас чекає в майбутньому: 
«Апокаліпсис чи «Зелений вік»? .....................22

До 80-річчя утворення 
Чернігівської області 
та 210-річчя Чернігівської губернії

А ми збережем той кленовий листок... .............23

Фестивалі

Лісівники у древньому Любечі ........................24

Поетична вітальня

«Я радий нашій новій зустрічі…»

Фотовиставка

«Людина та ліс» у світлинах



2 № 3 (23), 2012 р.

За словом — діло

Липнева колегія 
Чернігівського ОУЛМГ 
почалася з приємних 
моментів. Начальник 
облуправління Вале-
рій Лозицький пред-
ставив новоприз-
начених директорів 
держлісгоспів: Ніжин-
ського — Юрія Боло-
ховця (раніше він за-
ймав цю посаду в 
ДП «Прилуцьке лісо-
ве господарство») та 
Прилуцького — Андрія 
Данька, який до цього 
працював інженером в 
ДП «Борзнянське лісо-
ве господарство». 

Немало хороших 
слів почув від колег і Ва-
силь Тимко, директор 
Городнянського держ-
лісгоспу. Указом Пре-
зидента України Вікто-
ра Януковича його було 
нагороджено ювілей-
ною медаллю «20 ро-
ків незалежності Укра-
їни». Про це під дружні 
оплески присутніх ого-

лосив Валерій Григо-
рович. 

Головною темою ко-
легії стали аналіз та під-
биття підсумків роботи 
підприємств Чернігів-
ського ОУЛМГ за І півріч-
чя 2012 року. 

У звітній доповіді Ва-
лерія Лозицького зазна-
чалося, що цей період 
був досить напруженим. 
Але не зважаючи на 
об’єктивні труднощі, які, 
в першу чергу, пов’язані 
з погіршенням ринку де-
ревини (це — основне 
джерело доходів), і зна-
чним всиханням ялино-
вих насаджень, держ-
лісгоспи виконали всі 
заплановані лісогоспо-
дарські заходи й забез-
печили темпи росту ви-
робництва і реалізації 
продукції. 

На ведення лісового 
господарства підприєм-
ствами було направлено 
34077,6 тис. грн., в тому 
числі 31805,1 тис. грн. 
власних коштів; а також 
2272,5 тис. грн. — бю-
джетних асигнувань за-
гального фонду. Темп 
росту склав 108,4%. 

Відмічалося, що за І 
півріччя створено 1950,1 
га лісових культур, а це 
— 112% піврічного за-
вдання та 99% річно-
го. З них 364 гектари 
— захисні насадження 
(нові ліси): відповідно 
— 103% та 99%. До того 

ж, із загальної площі 
створено 11,5 га лісових 
культур дугласії та 4,3 
га модрини. Прикмет-
но, що деревина дугла-
сії за своїми технічними 
якостями рівноцінна со-
сновій; порода швидко-
ростуча (річний приріст 
у висоту — до 40 см). 
Дугласія росте швидше 
за ялину — її перші сор-
тименти можна отрима-
ти вже у віці 40 років. Є 
сподівання, що ця лісо-
культура може замінити 
ялину в місцях її масо-
вого висихання. 

Було створено 41,1 
га плантацій новорічних 
ялинок, що становить 
112% до плану. 

На всіх зрубах протя-
гом року проходить лі-
совідновлення, а на зру-
бах після пожежі — за 
два роки, щоб перший 
рік ділянка набула при-
родного середовища. 

Слід додати, що в 
управлінні працює об-
ласна лісокультурна 
Рада, до якої входять 
фахівці управління, на-
уковці Новгород-Сівер-
ської науково-дослідної 
станції та головні лісни-
чі держлісгоспів. Отож 
кожний складений про-
ект лісових культур на 
нинішній рік був розгля-
нутий цим компетент-
ним колективом. Рада 
звернула увагу на ство-
рення змішаних лісових 

культур, створення лі-
сових культур садивним 
матеріалом із насіння 
постійної лісонасіннєвої 
бази (ПЛНБ), введення в 
лісові культури інтроду-
центів, чагарників, пло-
дових дерев, забезпе-
чення протипожежних 
заходів, схеми змішу-
вання, обробіток ґрун-
ту, механізовану посад-
ку тощо. 

На наступний, 2013-
й рік, також кожен про-
ект розглядатиметься 
та погоджуватиметься 
Радою. І особливий ак-
цент робитиметься на 
площі зрубаних ялин-
ників і створенні екс-
периментальних план-
таційних культур на 
2013 — 2015 роки. Адже 
обов’язком лісівника є 
не тільки відтворення лі-
сів, а й забезпечення ви-
рощування високопро-
дуктивних, різновікових, 
біологічно стійких, цін-
них деревостанів, які мо-
жуть протистояти впливу 
негативних чинників се-
редовища, змін клімату, 
хворобам та шкідникам. 

Фактично у 2011 році 
було заготовлено 7208 
кг насіння, зібраного з 
об’єктів постійної лісо-
насіннєвої бази. 

Клонові насіннєві 
плантації сосни звичай-
ної в Березнянському 
лісництві Чернігівсько-
го держлісгоспу, врахо-
вуючи її вік, потребува-
ли реконструкції. Тому ці 
плантації були обстежені 
спеціалістами Боярської 
лісонасіннєвої інспекції 
Київської лісової науко-
во-дослідної станції, які 
оцінили їх стан і виріши-
ли питання доцільнос-
ті використання планта-
ції; надано рекомендації 
з проведення лісівничих 
та господарських за-
ходів. Відповідна робо-
та розпочалася восени 

Позитивні зрушення — очевидніПозитивні зрушення — очевидні
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Продовження на стор. 4-5

2011 року. Закладання 
нових живців плануєть-
ся на весну 2014 року, 
а у 2013-му — створити 
3,0 га клонової планта-
ції сосни звичайної в ДП 
«Остерське лісове гос-
подарство». 

Варто підкреслити, 
що для забезпечення 
сталого розвитку лісо-
насіннєвої справи на на-
уковій основі, визначен-
ня її основних напрямків 
і показників розроблена 
обласна Галузева про-
грама на 2010 — 2015 
роки. Вже створено 7,0 
га клонових насіннєвих 
плантацій сосни звичай-
ної та 6,7 га родинних 
насіннєвих плантацій 
модрини, відремонтова-
но насіннєсховище. 

Для переробки насін-
ня хвойних порід функці-
онує 10 шишкосушарок 
різної потужності. Пе-
ревірене насіння висіва-
ється в розсадниках, те-
плицях. коробах. 

Вважається, що «об-
личчям» кожного ке-
рівника держлісгоспу 
можна назвати лісові 
розсадники. 

У підприємствах 
управління нарахову-
ється 95 розсадни-
ків загальною площею 
38,26 га, а також 59 те-
плиць і 115 коробів, де 
щорічно вирощується 
близько 25 млн. штук 
стандартного садивно-
го матеріалу. Асорти-
мент його з кожним ро-
ком збільшується. 

В нинішньому році 
держлісгоспи почали ін-

тенсивно займатися ви-
рощуванням декоратив-
ного та крупномірного 
садивного матеріалу — 
для реалізації населен-
ню, підприємствам, а 
також для озеленен-
ня міст і сіл. Між іншим, 

ДП «Борзнянське лісо-
ве господарство» стало 
першим торувати цю до-
ріжку і щорічно отримує 
додаткові кошти від ре-
алізації садивного мате-
ріалу. 

Враховуючи посуш-
ливі періоди, підпри-
ємства нарощують ви-
рощування садивного 
матеріалу в контрольо-
ваному середовищі (у 
минулому році було ви-
рощено — 2,5 млн. штук). 

Для створення лісо-
вих культур в літній період 
Ніжинський держлісгосп 
вже кілька років займа-
ється вирощуванням сі-
янців дуба звичайного із 
закритою кореневою сис-
темою. Цей метод впро-
ваджується у всіх під-
приємствах. Планується 
виростити близько 200 
тис. штук сіянців. 

Щодо використання 
деревини, то в І півріччі 
від усіх видів рубок було 
заготовлено 392,1 тис. м3 
ліквідної деревини, в т. ч. 
від рубок головного ко-
ристування 289,0 тис. м3. 

Із загальної кількості 
заготовленої деревини 
(із врахуванням її залиш-
ків) реалізовано 341,9 
тис. м3 та переробле-
но 57 тис. м3 і отримано 

продукції переробки на 
29 млн. грн. Темп росту 
склав 110,2%. 

Всі лісогосподарські 
підприємства забезпе-
чили зростання обся-
гів реалізації продукції; 
її реалізовано на 168,2 
млн. грн. Темп росту 
склав 104,7%. Реаліза-
ція 1 гектара лісового 
фонду зросла на 4,9% і 
склала 427,1 грн. 

За цей час виробни-
цтво товарів народного 
споживання збільшило-

ся на 301 тис. грн., або 
на 10,7%. Всього ж ви-
роблено товарів на суму 
1753,8 тис. грн. 

Кількість працюючих 
(в еквіваленті повної за-
йнятості) на 01.07.2012 
року склала 3016 осіб. 
А продуктивність праці 
зросла на 10,7% і дося-
гла рівня 55,8 тис. грн. 

Відрадно, що реаль-
ні грошові доходи штат-
них працівників зросли 
на 5,9%, а середньомі-
сячна заробітна плата за 
січень-червень станови-
ла 2782 грн. 

Підприємствами ви-
конані затверджені по-
казники зі сплати подат-
ків, зборів, обов’язкових 
платежів до бюджетів 
та єдиного соціально-
го внеску до Пенсійного 
фонду. 

До зведеного бюдже-
ту сплачено 25467,6 тис. 
грн., в т. ч. 10358,4 тис. 
грн. — за використання 
лісових ресурсів; єдино-

го соціального внеску — 
21102, 4 тис. грн. 

Темп росту склав: 
до бюджету — 114,5%, 
до Пенсійного фонду — 
107,4%. Загалом сплаче-
но 46570 тис. грн., що на 
4,9 млн. грн. більше від-
повідного періоду мину-
лого року. 

Підсумовуючи зро-
блене, констатувало-
ся, що всі держлісгоспи 
в І півріччі спрацювали 
прибутково. Збиткових 
виробництв, заборго-
ваностей із заробітної 
плати та розрахунків з 
бюджетами і Пенсійним 
фондом підвідомчі під-
приємства не мають. 

У лісах управління на-
раховується 371 об’єкт 
природно-заповідного 

фонду площею 82311,14 
га, що становить 21% 
від загальної площі лі-
сів управління. Частка 
заповідних лісів пере-
вищує відповідний по-
казник Волинського, 
Житомирського, Рівнен-
ського, Київського і Сум-
ського управлінь. Стан 
цих об’єктів задовіль-
ний. 

Площа мисливських 
угідь області становить 
2 млн. 766 тис. га. У лю-
тому за участю спеці-
алістів Чернігівського 
ОУЛМГ був проведений 
облік мисливських тва-
рин в усіх мисливських 
господарствах. Остан-
німи роками існує про-
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Закінчення. Поч. на стор. 2-3

блема з великою чи-
сельністю лисиць і 
вовків, а також хвилює 
проблема потрав сіль-
госпкультур дикими 
тваринами. 

Охорона лісових ма-
сивів від пожеж, наго-
лошував доповідач, в 
останні роки набуває 
все більшої актуаль-
ності. Тому для точного 
їх виявлення та опера-
тивного гасіння придба-
но 17 камер відеоспос-
тереження і планується 
встановити ще 8. Адже 
авіапатрулювання ви-
магає значних коштів: 1 
година польоту «заби-
рає» 6 200 грн. 

Нині повсюдно го-
вориться про побіч-
не користування лісом. 
Постаралися весною за-
готівельники березового 
соку з ДП «Борзнянське 
лісове господарство». 
Відправили свою про-
дукцію на консервні заво-
ди, але ті з лісівниками не 
розрахувалися. 

Валерій Лозицький 
зупинився ще на од-
ній наболілій пробле-
мі — виникненні стихій-
них смітників. Наші ліси 
зустрічають тисячі від-
почиваючих та збирачів 
грибів і ягід весняно-літ-
ньої пори. І скільки се-
ред цих «шанувальників 
природи» людей безвід-
повідальних, які обра-
жають довірливого зе-
леного друга, шкодять 
йому. Хоча б такий при-
клад. У липні на слав-
нозвісних Голубих озе-
рах, які розташовані на 
території ДП «Добрян-
ське лісове господар-
ство», пройшов між-
народний фестиваль 
бардівської пісні і зали-
шив після себе… велике 
сміттєзвалище. 

Дуже занепокоєні лі-
сівники стихійними сміт-
никами і «борються» з 
ними самі, як можуть. 
Складається враження, 

що ця проблема хвилює 
лише їх. 

Добре, що на допо-
могу лісівникам при-
йшла міліція. Щоб 
зберегти ліси від само-
вільних рубок, заплано-
вана рейдова робота з 
працівниками органів 
внутрішніх справ. 

Перегортаючи сторін-
ки трудової діяльності ко-
лективів, помічаємо, що 
активізувалася співпраця 
держлісгоспів з громад-
ськістю, особливо молод-
дю, із засобами масової 
інформації. Яскраво це 
проявилося під час вес-
няної посадки лісу, прове-
дення суботників в День 

довкілля. Акція «Майбут-
нє лісу у твоїх руках» зі-
брала до великого гурту 
багатьох хороших людей, 
небайдужих до долі лісів 
Чернігівщини. Найголо-
вніше, що сумлінно потру-
дилася на створенні но-
вих лісів молодь. 

Чудові враження за-
лишилися у школярів-
природолюбів від учас-
ті в обласних змаганнях 
членів учнівських ліс-
ництв та гуртків юних лі-
сівників. Запам’яталося 
переможцям конкурсу 
дитячого твору і малюн-
ка «Людина та ліс» свято 
підбиття підсумків у Гор-
бачівському лісництві ДП 
«Остерське лісове гос-
подарство». 

Саме так і готується 
лісівнича зміна нинішній 
випробуваній і досвідче-
ній когорті. 

Слід сказати, що лі-
согосподарські підпри-
ємства краю завжди до-
помагають місцевим 
релігійним громадам. 
Немало сил і коштів було 
вкладено держлісгос-
пами у відродження ко-
зацької столиці Батурина 
та партизанського «Лісо-
граду». Сьогодні відчу-
ває вагому підтримку лі-
сівників древній княжий 
Любеч. 

Порадували чернігів-
ців, туристів і гостей на-
шого краю рекреаційні 

пункти, які лісівники за-
вжди в належному стані 
утримують. Особливо ці 
місця відпочинку приче-
пурилися під час підго-
товки до «Євро — 2012». 

Перед лісівниками в 
найближчій перспективі 
стоїть основне завдання 
— нарощування ресурс-
ного та екологічного по-
тенціалу лісів, забезпе-
чення ведення лісового 
господарства на засадах 
сталого розвитку; підви-
щення стійкості лісових 
екосистем, забезпечен-
ня охорони і захисту лісів; 
створення високопро-
дуктивних різновікових 
різнолистяних наса-
джень на основі посадко-
вого матеріалу, вироще-

ного з біологічно стійкого 
з поліпшеними генетич-
ними властивостями на-
сіння. 

* * *
 Взявши слово, ди-

ректор ДП «Корюківське 
лісове господарство» 
Петро Погребняк стур-
бовано говорив про зло-
боденне: всихання ялин-
ників і буревії, труднощі зі 
збутом деревини і будів-
ництво лісових доріг. Але 
кероване ним підприєм-
ство витримує «шторм» 
сучасних економічних 
негараздів. До речі, в 
держлісгоспі відпрацьо-
вується пілотний проект 
електронного обліку де-

ревини. І для проведення 
цієї роботи закупляється 
потрібна техніка. 

Лейтмотивом виступу 
Олександри Дудко, ди-
ректора Семенівського 
держлісгоспу, була роз-
повідь про злагоджену 
роботу всього її колекти-
ву в нелегких сьогодніш-
ніх умовах. 

На цьому підприєм-
стві найвища зарплата, 
дбають тут і про оздо-
ровлення дітей своїх пра-
цівників. Надійно обері-
гають семенівці ліси від 
пожеж, найактивніше йде 
в держлісгоспі і технічне 
переоснащення. Адже 
зберегли на підприєм-
стві переробку деревини 
на нижньому складі, за-
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вдяки чому й виживають, 
заробляють гроші. Олек-
сандра Василівна задо-
волена стежиною своєї 
долі, яка понад тридцять 
років тому привела її на 
Чернігівщину. 

Лісокультурна кампа-
нія, робота відеокамер 
спостереження, оздо-
ровлення дітей і навчан-
ня молодих кадрів — ці 
питання були стержне-
вими у Олександра Дем-
ченка, директора Хол-
минського держлісгоспу. 
Він відмітив, що навчання 
майбутнім спеціалістам 
оплачує підприємство. 

Не залишилися осто-
ронь і профспілки. Олек-
сандр Биргазов, голова 
профспілкової організа-
ції ДП «Добрянське лісове 
господарство», розповів, 
як змінилася атмосфера 
в держлісгоспі, коли його 
знову очолив, повернув-
шись, Іван Горохівський. 
Люди впевненіше стали 
вдивлятися в завтрашній 
день, їм почали виплачу-
вати гроші й за вислугу 
років. І оздоровленням 
дітей не на словах, а на 
ділі займатися. 

Голова профкому Го-
роднянського держліс-
госпу Ярослав Коваль 
зупинився на питанні по-
кращення соціальних га-
рантій в оплаті праці і 
соціального захисту тру-
дівників підприємства. 

З оптимізмом завер-
шив засідання колегії 
Валерій Лозицький, по-
відомивши, що сім’я чер-
нігівських лісівників зба-
гатилася 10 молодими 
спеціалістами. Він на-
стійно прохав директорів 
держлісгоспів створи-
ти їм належні умови для 
роботи і проживання, а в 
нелегкі хвилини й підста-
вити своє батьківське лі-
сівниче плече. 

Володимир 
ПОЛУБЕНЬ, 

начальник відділу 
економіки та фінансів

Чернігівського 
ОУЛМГ

Господар лісу

Про Анатолія Васильовича Єр-
моленка в Семенівському держ-
лісгоспі  з повагою кажуть: «Лю-
дина на своєму місці».

 Його дільниця  — 
900 гектарів заповід-
ного урочища «Радом-
ська дача». Сюди він 
щодня — за 15 кіломе-
трів — добирається із 
села Перелюб, як при-
йдеться. Нерідко до-
водиться долати цей  
шлях пішки. Та ліснику 
— не звикати.

Сотні кілометрів лі-
сових доріг і стежок 
пройшов Анатолій Єр-
моленко за час своєї 
роботи в Радомському 
лісництві. Тут він працює вже 15 ро-
ків.  Все життя унікального за своїм 
природним складом лісового маси-
ву  проходить у нього на виду. 

Анатолій Васильович серцем 
прикипів до  «Радомської дачі», яка 
згадується ще з ХІХ століття і пиша-
ється своєю красою. Він природо-
люб з дитинства. Адже народився і 
виріс у нашому  лісовому краї, у селі 
Перелюб. Так склалося, що   прий-
шов на роботу «в ліс»  з сільського 
господарства. 

 Анатолій Єрмоленко досконало 
знає автотехніку, власноруч лагодить 
бензопили. Його авторитет  як  май-
стровитого теслі — незаперечний,  

перелетів і межі району.  
«Болить душа, коли 

бачу, як помирають сто-
літні дуби, — з гіркотою 
ділиться майстер лісу. 
— А  тепер відживають 
свій вік і осинники, ма-
сово всихають ялинко-
ві насадження. Відчу-
ваю, «ідуть» ці  породи 
дерев з нашого регіону 
— так «давлять» на них 
природні зміни...»

Настав час — і в «Ра-
домській дачі» на місці 
перестійних та загиблих  
насаджень спеціалісти 

Радомського лісництва знову  ство-
рюють  лісові культури.  Спливуть роки 
— і висаджені майстром лісу Анатолі-
єм Єрмоленком сосни, дуби та листя-
ні дерева  перетворяться в розкішні 
ліси, які будуть виконувати свою при-
родну місію — служити людям. 

Михайло ВОЛК,
іженер з охорони 

та захисту лісу 
ДП «Семенівське лісове 

господарство»

Лісові стежки Анатолія ЄрмоленкаЛісові стежки Анатолія Єрмоленка

 На виставці у Києві Барвиста УкраїнаБарвиста Україна

З нагоди 21-ї річниці Неза-
лежності України у Національ-
ному комплексі «Експоцентр 
України»  з 14 до 17 серпня 
проходила щорічна загаль-
нодержавна виставкова ак-
ція «Барвиста Україна» та Все-
український конкурс-виставка 
«Кращий вітчизняний товар 
року».

 На урочистому відкритті за-
ходу  був присутній віце-прем’єр-
міністр України Сергій Тігіпко. Він 
ознайомився з експозиціями всіх 

регіонів країни, відмітивши здо-
бутки кожного краю.

Державні лісогосподарські 
підприємства Чернігівщини — не-
одмінні учасники  столичної ви-
ставкової акції. 

Лісівники з Н-Сіверського, Ко-
рюківського, Борзнянського та Го-
роднянського держлісгоспів при-
діляють значну увагу вирощуванню  
сіянців та саджанців декоративних 
порід дерев, які й демонстрували. 
Придеснянські ліси також  щедрі  
на гриби та ягоди, в чому могли пе-
реконатися відвідувачі  виставки.

 Сподобалися глядачам і гарні 
столярні та побутові  вироби з де-
рева.

Петро ПРИХОДЬКО,
 начальник відділу 

лісових ресурсів 
Чернігівського ОУЛМГ
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  Виїзна колегія

У сьогоднішньому стрімко-
му життєвому вирі все більшої 
популярності набуває еколо-
гічний туризм, який запрошує 
нас у захоплюючу мандрів-
ку стежками непізнаного сві-
ту рідної природи, дарує цікаві 
зустрічі з минувшиною. 

Триденний екологічний тур 
«Подорож українським Поліс-
сям», який пропонує державне 
підприємство «Добрянське лі-
сове господарство», очолюва-
не досвідченим лісівником Іва-
ном Горохівським, торує шлях у 
Ріпкинському районі. Він вклю-
чає три туристичні маршрути: 
«Добрянка історична», «Пам’ятки 
Добрянщини» та «Ріпкинськими 
просторами». 

Отож темі екологічного туриз-
му й було присвячено серпне-
ву виїзну колегію Чернігівського 
ОУЛМГ. 

Її учасники, зібравшись у Ріп-
кинському лісництві, оглянули 
його садибу та озеленення. І за-
їхали в лісовий розсадник пло-
щею 0,14 га, стану якого постави-
ли високу оцінку. 

Завітали ми і на рекреаційний 
пункт «Дякова гора»: там працю-
вала виїзна торгівля. Тож охоче 
скуштували кави та чаю — кому 
що до смаку. 

Учасники колегії побували і 
на ділянці лісових культур, які 
було висаджено торік, в Міжна-

родний рік лісів, представника-
ми органів влади та ЗМІ нашої 
області, молоддю і ветеранами. 
Про цю подію нагадує пам’ятний 
знак. Навколо зеленіли беріз-
ки. І начальник облуправління 
Валерій Лозицький сказав, що 
деревця в перших рядах виса-
джувала колишній заступник го-
лови облдержадміністрації Ната-
лія Білоус, якої недавно не стало. 
Її саджанці прийнялися, ростуть, 
міцними деревами стануть, лю-
дям служитимуть. 

Як дбайливий господар, нас 
супроводжував лісничий Олек-
сандр Зогий, який і екскурсію 
вміло провів, і про роботу каме-

ри відеоспостереження за ліса-
ми детально розказав. 

Сподобалася уча сникам виїз-
ної колегії і садиба Грабівського 
лісництва. 

Звісно, ми не могли обминути 
лісову ділянку, на якій ще з весни 
вода стоїть. Тому й сосна пога-
но приживається. Звертаючись 
до колег, Анатолій Жежкун, ди-
ректор ДП «Новгород-Сіверська 
ЛНДС», як науковець рекоменду-
вав вирощувати тут вільху, оси-
ку та березу. Треба експеримен-
тувати — всюди робити дослідні 
ділянки і вирощувати мішані ліси. 

Коли ж учасники виїзної коле-
гії прибули у Олешнянське лісни-
цтво, були приємно вражені його 
оновленою конторою: саме за-
вершувався капітальний ремонт 
приміщення. Ознайомилися з 
культурами та пересвідчилися, 
як ведеться за ними догляд. Але 
найголовніше, що побачили: це 
будівництво 12-кілометрової лі-
сової дороги Олександрівка — 
Добрянка. Її прокладає держліс-
госп за власні кошти. 

А на березі озера «Середнє» 
Валерій Лозицький провів коро-
теньку нараду, повідимивши, що 
благоустроєм навколишньої те-
риторії будуть займатися всі лі-
сівники області, зведуть також 
кілька рекреаційних пунктів. І, 
звичайно ж, щороку в цьому ма-
льовничому куточку відпочива-
тимуть. 

Екотуризм по-добрянськиЕкотуризм по-добрянськи
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Продовження на стор. 8.

Привітно зустріли 
нас у Новояриловиць-
кому лісництві. Відчува-
ється, що молодий ліс-
ничий Святослав Сусло 
вболіває за свою робо-
ту і підходить до будь-
якої справи сумлінно. 
Хороше враження спра-
вила на колег теплиця 
по вирощуванню сіян-
ців сосни звичайної: її 
обладнано крапельним 
зрошуванням. Побува-
ли ми і в міні-дендро-
парку, помилувалися 
голубою ялиною, яку 
вирощують в горщиках. 

І нарешті рушили 
екологічним туристич-
ним маршрутом. За-
їхали в Комарівське 
лісництво, зупинилися 
біля озера «Волкобро-
дівка», красивого, ве-
личавого, над яким так 
старанно попрацювала 
матінка-природа. Цей 
ставок зарибнений ко-
ропом і найближчим 
часом тут планується 
організовувати рибну 
ловлю та відпочинок 
для туристів. 

У озері оселилися 
білі лебеді, які вже і пта-
шенят мають. 

У Добрянці учасники 
заходу відвідали нижній 
склад держлісгоспу та 
цех переробки дереви-
ни. Між іншим, Валерій 
Лозицький відмітив, що 
скрізь порядок. 

А в місцевій серед-
ній школі нас уже чекала 
керівник Добрянсько-
го учнівського лісни-

цтва Галина Шевченко. 
Вона запросила гостей 
до чудово оформлено-
го лісівничого класу і 
розповіла про неабиякі 
здобутки своїх вихован-
ців. Адже юні природо-
люби з Добрянки кілька 
років поспіль їздять за-
хищати честь області на 
Всеукраїнські змагання. 

Зауважу, щоб побу-
вати на всіх зупинках 
екологічного туру, по-
трібно витратити кілька 
днів. Тому учасники ви-
їзної колегії вибрали, за 
браком часу, лише кіль-
ка з них. Запам’яталися 
нам відвідини церкви 
старовірів, вік якої сягає 
понад 200 років. О. Сер-
гій розповів про історію 
їхньої релігії та сучасні 
старовірські громади в 
Росії і Білорусі. 

Ми зайшли і в готель-
ний будинок для турис-
тів, оглянули в ньому 
їдальню й кімнати від-
починку. Переконалися, 
що все зроблено так, 
аби люди почували себе 
зручно й затишно. 

Підбиття підсумків 
виїзної колегії відбуло-
ся в конторі держлісгос-
пу і почалося з гарної 
події: Валерій Лозиць-
кий вручив директору 
ДП «Борзнянське лісове 
господарство» Леоніду 
Стахорському перехід-
ний кубок переможця — 
за 1 — е місце, яке ви-
бороло підприємство у 
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Закінчення. Поч. на стор. 6-7.

ІІ кварталі за результатами своєї роботи. 
Головний лісничий облуправління Юрій По-

номаренко поділився з присутніми інформа-
цією про поїздку за досвідом до Житомира. 
(Там збиралися головні лісничі зі всієї Украї-
ни). В центрі їхньої уваги були розсадники і ві-
тчизняна техніка, яку використовують при по-
садці лісокультур та в час догляду за ними. 
Житомиряни показували теплиці і посадковий 
декоративний матеріал, розповідали про виїз-
ну торгівлю. До речі, на трасі лісівники навіть 
торгують дровами (відпочиваючі купують, щоб 
шашлики приготувати) — ще й таким чином за-
робляють гроші. 

Валерій Лозицький, у свою чергу, зазначив, 
що поруч з нами Росія, яка постійно потребує 
садивного матеріалу. Поки що її виручає Бі-
лорусь. Але ж і в чернігівських лісівників є всі 
можливості виходити на ринок з російськими 
колегами зі своїм посадковим матеріалом. 

Можемо заробляти гроші і на рекреації, 
ягодах, грибах та лікарських рослинах. На-
приклад, у нинішньому році працівники Остер-
ського держлісгоспу серйозно й виважено по-
ставилися до заготівлі лікарських рослин. 

Якщо в лісогосподарському підприємстві є 
земля, її треба використовувати під сільгосп-
культури. У Н. -Сіверському таку ділянку цьо-
горіч лісівники засіяли зерновими і одержали 
по 27-30 центнерів пшениці на круг. 

Згадав Валерій Лозицький, як колись ство-
рювали в лісництвах пасіки: варто цю справу з 
місця зрушити, відродити. 

І знову він порушив проблему збереження 
лісів від пожеж у напружений (і часто небез-
печний!) період аномальної літньої спеки. Го-
ворив Валерій Григорович і про перенесення 
відкриття сезону полювання. 

А також торкнувся ще одного важливого пи-
тання — підготовки до зими, підкресливши: де 
можливо, відмовлятися від газу, та подбати 
про снігозбиральну техніку. 

І на завершення Валерій Лозицький вкотре 
нагадував колегам не забувати про лісівничі 
кадри: терпляче, мудро ростити молоду зміну. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Подякою Голови 
Державного агентства 

лісових ресурсів 
України 

нагороджено:

Миколу Бочка, май-
стра лісу Борзнян-
ського лісництва ДП 
«Борзнянське лісове гос-
подарство»;

Юрія Гаригу, началь-
ника автотранспортного цеху  ДП «Чернігівське лісове 
господарство»;

Миколу Горбача, вальника лісу Коропського ліс-
ництва ДП «Борзнянське лісове господарство»;

Василя Килимнюка, майстра лісу Ріпкинського 
лісництва ДП «Добрянське лісове господарство»;

В’ячеслава Довгого, машиніста баштового кра-
ну нижнього складу ДП «Ніжинське лісове господар-
ство»;

Олексія Кисіля, лісоруба Андрониківського лісни-
цтва ДП «Корюківське лісове господарство»;

Петра Клижка, тракториста Задеснянського лісни-
цтва ДП «Новгород-Сіверське лісове господарство»;

Анатолія Кузьменка, майстра лісу Ічнянського 
лісництва ДП «Прилуцьке лісове господарство»;

Олександра Марахонька, провідного спеціаліста 
відділу лісового господарства Чернігівського обласно-
го управління лісового та мисливського господарства;

Романа Масла, водія службового автомобіля ДП 
«Чернігівська лісова випробувальна радіологічна  ла-
бораторія»;

Олексія Башука, майстра лісу Батуринського ліс-
ництва ДП «Борзнянське лісове господарство»;

Володимира Вовнянка, провідного інженера від-
ділу лісосировинних ресурсів ДП «Чернігівське лісове 
господарство»;

Віктора Грищенка, провідного інженера лісового 
господарства ДП «Остерське лісове господарство»;

Василя Кулика, помічника лісничого Добрянсько-
го лісництва  ДП «Добрянське лісове господарство»;

Анатолія Лисенка, інженера з охорони праці ДП 
«Холминське лісове господарство»;

Олександра Молочка, тракториста Городнян-
ського лісництва ДП «Городнянське лісове господар-
ство»;

Аллу Назимко, майстра нижнього складу ДП «Го-
роднянське лісове господарство»;

Галину Нечаєву, головного бухгалтера ДП «Хол-
минське лісове господарство»;

Віктора Охріменка, тракториста Мринського ліс-
ництва ДП «Ніжинське лісове господарство»;

Василя Пархоменка, тракториста Орликівського 
лісництва ДП «Семенівське лісове господарство»;

Петра Петриченка, майстра лісу Добрянського 
лісництва ДП «Добрянське лісове господарство»;

Вітаємо!

З нагоди Дня З нагоди Дня 
працівника лісупрацівника лісу
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Миколу Сенченка, во-
дія Машевського лісництва 
ДП «Семенівське лісове 
господарство»;

Петра Топорівського, 
старшого майстра ниж-
нього складу ДП «Корюків-
ське лісове господарство»;

Олександра Федо-
рова, вальника лісу Се-
менівського лісництва ДП 
«Семенівське лісове гос-
подарство»;

Андрія Хижняка, бух-
галтера нижнього скла-
ду ДП «Корюківське лісове 
господарство»;

Миколу Черненка, 
стропальника нижнього 
складу Жадьківського ліс-
ництва ДП «Прилуцьке лі-
сове господарство»;

Леоніда Чепуру, водія 
лісопромислового комп-
лексу  ДП «Остерське лісо-
ве господарство»;

Григорія Шарая, май-
стра лісу Володимирів-
ського лісництва ДП «Нов-
город-Сіверське лісове 
господарство»;

Олександра Шоку-
на, старшого майстра 
Остерського лісництва ДП 
«Остерське лісове госпо-
дарство»;

Олександра Штакала, 
електрика ремонтно-тран-
спортного цеху ДП «Борз-
нянське лісове господар-
ство»;

Аллу Шульгу, голов-
ного економіста ДП «Горо-
днянське лісове господар-
ство»;

Миколу Шумала, водія 
на вивозці лісу ДП «Черні-
гівське лісове господар-
ство»;

Сергія Щулупенка, 
вальника лісу Гутянського 
лісництва ДП «Холминське 
лісове господарство»;

Аркадія Якерсона, 
фрезерувальника авто-
транспортного цеху ДП 
«Чернігівське лісове госпо-
дарство»;

Олександра Кобилян-
ського, районного мис-
ливствознавця ДП «Остер-
ське лісове господарство».

Почесною грамотою Чернігівської обласної 
державної адміністрації

Олександра Маляренка,  вальника лісу Андрониківського ліс-
ництва ДП «Корюківське лісове господарство»;

Анатолія Пабата, старшого майстра лісу Ічнянського лісництва 
ДП «Прилуцьке лісове господарство»;

Володимира Тарасенка, верстатника деревообробних вер-
статів ДП «Холминське лісове господарство»;

Олега Чугая, помічника лісничого Старо-Руднянського лісни-
цтва ДП «Городнянське лісове господарство»;

Ігоря Шпака, головного лісничого ДП «Семенівське лісове гос-
подарство».

Подякою голови Чернігівської обласної державної адміністрації

Андрія Падія, лісничого Горбачівського лісництва ДП «Остер-
ське лісове господарство»;

Миколу Пирога, начальника відділу мисливського господар-
ства ЧОУЛМГ;

Василя Приходька, водія службового автомобіля ДП «Ніжин-
ське лісове господарство».

Почесною грамотою Чернігівської обласної ради

Василя Власенка, майстра лісу Талалаївського лісництва  ДП 
«Борзнянське лісове господарство»;

Григорія Савенчука, машиніста автомобільного крану ДП «До-
брянське лісове господарство»;

 Миколу Савицького, помічника лісничого Кіровського лісни-
цтва ДП «Новгород-Сіверське лісове господарство».

Перше вересня усміхну-
лося літеплом. Старовинний 
Седнів, ніби вмився враніш-
ньою росою і вітав поважних 
гостей — посадовців і висо-
копосадовців, що прибули на 
відкриття   навчально-вихов-
ного комплексу.  Іменинника-
ми почувалися не лише учні, 
педагоги і батьки, а й усі  жи-
телі  селища.

 Нова школа нагадує справ-
жній палац , в якому у кожне ві-
конце заглядає сонце. П’ять 
нелегких років  велося будів-
ництво, а сьогодні — це най-
кращий навчально-виховний 
заклад Чернігівщини. Либонь, 
один з кращих і на Україні.

Вітань і побажань на урочис-
тостях прозвучало стільки, що з 
них можна було скласти краси-
вий і великий букет. Головне те-
пер за  юними господарями — 
виправдати сподівання , впев-
нено підкорюючи круті сходинки 
Країни Знань.

  З усіх куточків линули щирі 
вдячні слова багатьом хорошим 
людям  .

Активну участь у споруджен-
ні диво-школи брали чернігів-
ські лісівники, за що й отрима-
ли подяку від голови Чернігів-
ської ОДА Володимира Хомен-
ка. (Сергій Мотрич, директор 
ДП «Чернігівське лісове госпо-
дарство»  був присутній на святі 
і  порадів за своїх колег).

 ***
А начальник Чернігівсько-

го ОУЛМГ Валерій Лозицький 
побував у День знань у Корю-
ківській та Холминській серед-
ніх школах і вручив подарунки 
юним природолюбам.

 До Дня знань

З новосіллям, Седнівська школо!З новосіллям, Седнівська школо!
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ХV-й обласний конкурс зва-
лювальників лісу відбувся на-
прикінці липня у Мринському 
лісництві ДП «Ніжинське лісо-
ве господарство». За доброю 
традицією, в ньому взяли 
участь команди всіх 11 держ-
лісгоспів регіону. 

Відкриваючи захід, головний 
інженер Чернігівського обласно-
го управління лісового та мис-
ливського господарства Олек-
сандр Кириченко зазначив, що ці 
представницькі змагання ниніш-
нього літа відмічають своєрідний 
ювілей: проводяться 15 років по-
спіль і користуються популярніс-
тю серед працівників лісової га-
лузі. 

Директор Ніжинського лісо-
господарського підприємства 
Юрій Болоховець, на правах гос-
подаря, тепло зустрічав гостей: 
«Я радий, що цей конкурс про-
ходить на ніжинській землі і при-

свячений 80-річчю нашої області 
та 210-річниці Чернігівської гу-
бернії. Вірю: кожен учасник зуміє 
продемонструвати і свої профе-
сійні навички, і вміння…»

До вітального слова долучи-
лися й спонсори, які підготували 
подарунки,  — Павло Товстижен-
ко від фірм «ТТТ» та «Husqvarna» 
і Валерій Подкоритов від фірми 
«Ванеса». 

Петро Приходько, начальник 
відділу лісових ресурсів облу-
правління, який виступав у ролі 
головного судді змагань, поба-
жав успіху командам і наголосив 
на дотриманні учасниками пра-
вил техніки безпеки. 

Найважливіший вид змагань 
— звалювання дерева. Пер-
шим його розпочав — після же-
ребкування — Микола Устинов 
з Борзнянського держлісгоспу. 
Як зауважили вболівальники, 
гарно почав, красиво поклавши 
дерево. 

До 80-річчя Чернігівської області
та 210-річчя Чернігівської губернії

Завершальний акорд липняЗавершальний акорд липня
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Взагалі ж, більшість конкур-
сантів на звалюванні дерев про-
демонстрували свою неабияку 
фахову підготовку. Не підвели 
команди і в інших видах суперни-
цтва: на монтажі нового ланцюга, 
розкряжуванні стовбура комбі-
нованим розрізом та на точному 
розкряжуванні, на обрізці сучків 
тощо. 

У Мринському лісництві зу-
стрілися, в основному, збага-
чені досвідом звалювальники. 
Дехто з них приїздить на зма-
гання ще з того часу, коли в кон-
курсу лише «прорізалися криль-
ця». Звісно, цих наполегливих 
людей не завжди супроводжу-
вав успіх. Але Олександр Моргун 
(Ведильцівське лісництво Черні-
гівського держлісгоспу) і Сергій 
Щулупенко (Гутянське лісництво 
Холминського держлісгоспу) ко-
ристуються серед своїх колег за-
служеним авторитетом. Їх нази-
вають справжніми майстрами в 
обраній професії. 

Хороші результати і в звалю-
вальника з Н. -Сіверського держ-
лісгоспу Василя Васильцова. 

Ці конкурсанти минулого року 
піднімалися на п’єдестал пошани 
і нині теж були увінчані лаврами 
переможців. 

Вручаючи нагороди найдо-
стойнішим, начальник Чернігів-
ського ОУЛМГ Валерій Лозиць-
кий сказав, що дуже радий за 
Олександра Моргуна, котрий то-
рік представляв Сіверщину на 
Всеукраїнському конкурсі і за-
йняв УІ місце. І знову він поїде 
захищати лісівничу честь краю. 
(Всі учасники обласного конкур-
су побажали Олександру гідного 
виступу і повернення додому «зі 
щитом»). 

За І місце Олександр Моргун 
отримав грошову премію — 2,5 
тис. грн., Сергій Щулупенко — 
за ІІ-е — 2 тис. грн., а Василь Ва-
сильцов за ІІІ-е — 1,5 тис. грн. 

І кожен з учасників цих зма-
гань також отримав по 300 грн. 
від обласного управління лісо-
вого та мисливського господар-
ства. 

Звертаючись до присутніх, 
Валерій Григорович підкреслив, 
що професія звалювальника вва-

жається другою після шахтар-
ської за рівнем небезпеки. Отож 
до таких змагань і увага особли-
ва. У нинішніх учасників майстер-
ність відшліфована та й досвід 
вагомий: треба передавати свої 
набутки молодій зміні. У наступ-
ному році на обласному конкурсі 
виступатимуть дві команди: по-
важних «старійшин» і «жовторо-
тиків». Це буде серйозна школа 
для молодих трудівників: так ми 
будемо їх виховувати, ростити. 

А від спонсорів перемож-
ці отримали чудові подарунки: 
пилососи, електрокосилки, мо-
тотехніку — від фірм «ТТТ» та 
«Husqvarna» та ноутбук, пило-
соси і мікрохвильову піч від фір-
ми «Ванеса». До того ж, «Ванеса» 
вручила команді Корюківського 
держлісгоспу ще й фотокамеру. 

Друзі-суперники роз’їхалися 
по домівках у гарному настрої, 
щоб наступного року зустрітися 
на конкурсі знову і поділится сво-
їм вмінням з молоддю. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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Наука — виробництву

Аномально посушливе літо 
2010 року стало причиною по-
слаблення та всихання ялино-
вих насаджень. Коренева сис-
тема ялини поверхнева, тому 
під час засухи не встигала по-
вністю постачати в крону де-
рева потрібну кількість води. А 
випаровування проходило до-
сить швидко. Ослаблені дере-
ва стали об’єктом для нападу 
та масового розмноження вто-
ринних шкідників (як короїд-
типограф).

Такий комплекс чинників при-
вів до масового всихання ялин-
ників на території Семенівського 
району.

Зазначимо, що проблема 
всихання лісів актуальна в ціло-
му світі. Починаючи з 1992 року, 
вчені різних країн спостерігають 
всихання ялинників, дубових та 
ясеневих насаджень. Всихан-
ня лісів Північного Заходу Росій-
ської Федерації у 2004-2005 рр. 
прийняло розміри екологічної ка-
тастрофи (площа 1,9 млн. га). У 
Білорусі відмічається всихання 
ялинників на площі 73 тис. га, у 
Польщі — 200 тис. га.

Науково-дослідний інститут 
лісів Фінляндії повідомляє, що між 
кліматичними перепадами та ди-
намікою всихання деревостанів 
існує чіткий зв’язок. Інтенсивність 
відпаду дерев збільшилась внаслі-
док стрімкого розвитку кореневої 
губки та опенька. Швидке поте-
пління призводить до масового 
всихання соснових лісів в Канаді, 

внаслідок спалахів чисельності 
шкідника дендроктона.

Розмноження шкідників та 
грибкових захворювань стриму-
валося холодними зимами з три-
валими морозами — 200С і нижче.

У 2011 році у ДП «Семенівське 
лісове господарство» було зру-
бано 33,3 га загиблих ялинників. 
Протягом 1 кв. 2012 року ще 14,4 
га. Частину зрубів залишено під 
хімічний обробіток, щоб знищити 
ділянки акації білої. Весною 2012 
року створено 28,8 га лісових 
культур на місці колишніх ялин-
ників.

Підготовка ґрунту під лісо-
ві культури на ялинниках має 
свої особливості. Кореневі лапи 
ялинових пнів ускладнюють на-
різання борозен, адже немож-
ливо витримувати чітку схему 
ширини міжрядь. Отож висаджу-
ємо дерева без підготовки ґрун-
ту, що ускладнює догляд за лісо-
вими культурами. Після вирубки 
з’являється заболоченість тери-
торії, вода в борознах стоїть до 
початку травня, тому строки са-
діння лісу затягуються.

Постає вибір найбільш опти-
мальної деревної породи, яка в 
умовах С2, С3 повноцінно замі-
нила б ялину.

Слід відмітити, що ці ялино-
ві насадження до моменту заги-
белі, в основному, характеризу-
валися добрими таксаційними 
показниками. Наприклад, ліквід-
ний запас у віці 60 років стано-
вив 350-500 м3, діаметр — 28-32 
см, висота — 24-27 м. Як недолік, 
можна назвати ураження стов-
буровими гнилями зростання в 
окремих місцях. Це непомітно 
при зовнішньому огляді дерева 
під час відводів і може призвести 
до невірного визначення техніч-
ної категорії придатності дерева.

Отже, вибір ялини європей-
ської— як головної породи — в 

даних умовах нашими попере-
дниками був виправданий з еко-
номічної і лісівничої точки зору. 
І лише несприятливі кліматичні 
умови завадили ялинникам до-
сягти віку головного користу-
вання. За даними В. К. М’якушка, 
Семенівський район знаходить-
ся на південному кордоні при-
родного острівного ареалу яли-
ни європейської. Тому ялина— як 
головна лісоутворююча поро-
да— може використовуватись 
для лісовідновлення в умовах, 
сприятливих для її росту. Але, 
враховуючи те, що ці ялинові на-
садження зростали на вказаних 
ділянках протягом тривалого пе-
ріоду,  (це, безумовно, призвело 
до виснаження ґрунту на певні 
поживні елементи, необхідні для 
її росту), є висока ймовірність за-
раження ґрунту шкідниками та 
хворобами ялини. Тож доцільно 
проводити лісовідновлення із за-
міною головної породи на інші.

Особливістю лісів ДП «Семе-
нівський лісгосп» є те, що абсо-
лютна більшість насаджень зрос-
тають в умовах В2 на піщаних та 
глинисто-піщаних ґрунтах. В та-
ких умовах альтернативи сосні 
звичайній, як головній лісоутво-
рюючій породі, нині немає. На-
віть береза, яка також є малови-
багливою до багатства ґрунту і в 
молодому віці виявляє непогані 
показники росту, з віком відчуває 
нестачу вологи та поживних ре-
човин і нездатна сформувати ви-
сокопродуктивні насадження.

Площі ж, на яких зростали 
ялинники, мають не зовсім ха-
рактерні для лісогосподарсько-
го підприємства, відносно багаті 
умови С2-С3. Сосна, наша голо-
вна лісоутворююча порода,  в та-
ких умовах є цілком прийнятною 
для лісовідновлення. Але, крім 
того, багатство ґрунту дозволяє 
нам дещо поекспериментува-

Що виростимо на місці Що виростимо на місці 
всихаючих ялинників?всихаючих ялинників?

ЛІСІВНИКИ СЕМЕНІВСЬКОГО ДЕРЖЛІСГОСПУ 
НАБУВАЮТЬ ДОСВІД У ВІДНОВЛЕННІ ЛІСІВ 

НА МІСЦІ ВСОХЛИХ ЯЛИННИКІВ
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ти і використовувати при садінні 
види, які в звичайних для держліс-
госпу умовах були б недоцільни-
ми. Тому, водночас зі створенням 
типових лісових культур з перева-
жанням сосни, на окремих ділян-
ках заплановані дослідні лісові 
культури— за участю таких порід, 
як дугласія Мензіса, модрина єв-
ропейська, сосна Веймутова, дуб 
звичайний, вільха чорна.

Дуб звичайний та вільха чор-
на є типовими представниками 
дендрофлори Полісся, цінними 
для лісового господарства поро-
дами. Останнім часом, протягом 
тривалого періоду, дубові наса-
дження, як і ялинові, послаблю-
ються і гинуть по всій території 
України з невияснених причин. 
Як показує практика, інколи по-
руч із дубовою ділянкою, що вси-
хає, може зростати дубове наса-
дження, приблизно одного віку, 

у нормальному стані. В цьому 
випадку не можна говорити про 
вплив шкідників чи хвороб і на-
віть зміни гідрологічного режиму.

Діброви здавна складали 
значну частку лісів Семенівщи-
ни, тому потрібно проводити лі-
совідновлення з використанням 
дуба звичайного як головної по-
роди, в умовах, де це можливо.

Вільху чорну використовува-
тимемо для посадки в заболоче-
них місцях.

Модрина європейська, дугла-
сія Мензіса та сосна Веймутова 
для нашої місцевості є інтроду-
центами. Це— по-господарськи 
цінні, швидкоростучі хвойні по-
роди. В наших умовах вони тео-
ретично здатні сформувати ви-

сокопродуктивні насадження. 
Впровадження інтродуцентів за-
вжди несе певні ризики, що ви-
дно на прикладі акації білої та 
клена ясенелистого. З екологіч-
ної та біоценологічної точки зору, 
будь-які види, нехарактерні для 
даної місцевості, є небажани-
ми. Адже вони змінюють видовий 
склад природних угруповань, 
який формувався протягом тися-
чоліть, і можуть порушити баланс 
екосистеми. Тому створювати лі-
сові насадження з порід-інтроду-
центів бажано на незначних тери-
торіях. А ще краще — створювати 
плантаційні насадження зі скоро-
ченим оборотом рубки. На нашу 
думку, створення лісових культур 
за участю модрини, дугласії та со-
сни Веймутова на частині площ, 
що звільнилися від ялини, не буде 
загрожувати екологічній рівнова-
зі. Річ у тому, що ці породи харак-

теризуються низькою інвазійніс-
тю, що дозволить у майбутньому 
розширити лісосировинну базу 
держлісгоспу.

Як відомо, виробники, котрі 
можуть запропонувати клієн-
там ширший асортимент продук-
ції, перебувають у більш вигідно-
му економічному становищі, що 
особливо відчувається під час 
кризових ситуацій.

При створенні лісових культур 
на місці ялинників використовує-
мо такі схеми:

у Радомському л-ві —
1) 5рСз1рЯз;
2) 5рСз1рДчр;
3) 5рСз1рДз3рМдє1рДз.
На одній ділянці залишені ку-

ліси листяних порід з переважан-

ням дуба звичайного. На місці 
ялинових куліс висаджено сосну 
звичайну. Вік дуба — 40 років, ви-
сота — 10-15 м. Також на деяких ді-
лянках залишені окремі сиророс-
тучі дубові дерева, які виконують 
роль осередків біорізноманіття. 
Маємо надію, що з часом сосна 
вирівняється по висоті з дубом — і 
утворяться складні змішані різно-
вікові насадження, які є біологічно 
більш стійкими. Це дуже важливо 
з огляду на глобальні зміни кліма-
ту, які несуть потенційну загрозу 
природі та людству.

У Костобобрівському лісни-
цтві:

1) 10рДгл;
2) у шахматному порядку мо-

дрина європейська з сосною 
звичайною 10 х 10м, у міжряддях 
між борознами, з одночасним 
підновленням ґрунту;

3) 5рДз1рМдє (ця схема успіш-
но використовується в Тростя-
нецькому держлісгоспі Сумської 
області);

4) ланками дуб з вільхою (на 
підвищеннях дуб, в пониженнях 
— вільха);

5) традиційна схема 5рСз1рДз 
(із введенням у соснові ряди кож-
не 20-е посадкове місце сосни 
Веймутова на частині площі).

Враховуючи, що на значній 
частині ялинових зрубів протя-
гом весняного періоду спостері-
гається перезволоження, у цьо-
му році висіяно 2800 жолудів 
дуба звичайного для отримання 
сіянців із закритою кореневою 
системою. А це дозволить нам 
не залежати від погодніх умов і 
проводити садіння лісу протягом 
усього безморозного періоду.

Такі досліди збагатять досвід 
лісівників при створенні лісових 
культур, урізноманітнять видо-
вий склад лісів. Маємо надію, що 
створені нами лісові культури у 
майбутньому стануть гідною за-
міною ялиновим насадженням. 
Та кінцевий результат побачать 
наші діти і онуки.

Андрій ДУДКО,
інженер лісового 

господарства,
 Олена ШКОДА,

інженер з лісовідновлення
(ДП «Семенівське лісове 

господарство»)
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Прес-тур чернігівськими лісами

Гожого липневого дня, коли проходив об-
ласний конкурс звалювальників, директор 
Ніжинського держлісгоспу Юрій Болоховець 
запропонував представникам обласних і міс-
цевих ЗМІ прес-тур ніжинськими лісами. В до-
розі молодий енергійний керівник відповідав 
на запитання журналістів і розповідав, над 
чим працює очолюване ним лісогосподарське 
підприємство. 

«Лісові культури були, є і залишаються «облич-
чям» нашого держлісгоспу», — підкреслював він. 

Кореспонденти дійшли висновку, що ніжинці у 
дружбі з наукою і не бояться експериментувати. 
Впродовж останніх років займаються вирощуван-
ням дуба звичайного у закритому ґрунті. І модри-
нами, деревами, які тільки-но стали приживатися в 
нашому регіоні. 

У зацікавленій розмові час спливав непомітно, а 
шлях привів нас до Іржавського лісництва: журна-
лістів зустрів лісничий Володимир Шапошнін. 

Ми здивовано побачили цілісінький двір з дро-
вами у контейнерах. А Юрій Болоховець із задо-
воленням пояснив, що цей хороший досвід з кон-
тейнерами запозичено у сусідів-білорусів. Дубові й 
березові дрова готуються на експорт, а також для 

опалення місцевих закладів освіти і дитячих садків, 
лікарень і адмінустанов. 

А тему про експерименти ми продовжили зі сво-
їм гідом — інженером з лісовідновлення держліс-
госпу Наталією Демочкою. Ця невтомна жінка спра-
вила на журналістів гарне враження. Відчувалося, 
що вона лісівник за покликанням і віддала обраній 
професії майже три десятиліття. (Ми з приємністю 
дізналися, що Наталія Демочка напередодні свята 
8 Березня була нагороджена Почесною грамотою 
Кабінету міністрів України). 

Наша мандрівка у світ природи розпочалася. 
Протягом останніх десяти років Ніжинське лісо-

господарське підприємство в середньому створю-
вало 170-190 га лісових культур. За головними по-

родами — сосна звичайна та дуб звичайний. Крім 
того, створюються лісові культури ялини, вільхи 
чорної, берези та дуба північного. Отож щороку ви-
рощується 2300 тис. штук стандартних сіянців. 

А у 2008 році держлісгосп почав займатися ви-
рощуванням сіянців із закритою кореневою сис-
темою. Вже створено 45,9 га лісових культур дуба 
звичайного — на цій площі висаджено 159 тис. шт. 
сіянців. 

З цією метою збудовано 3 теплиці, де вирощу-
ється 60 тис. шт. сіянців із закритою кореневою 
системою. Побудовано й парники для зеленого 
живцювання: тут ростуть декоративні породи (сам-
шит, ялівець, туя). Закладена шкілка — 0,04 га. 

Наталія Демочка зазначала, що постійна лісона-
сіннєва база використовується для насінництва та 
селекції. Щороку підприємство заготовляє 6-7 тонн 
лісового насіння, а в урожайні роки заготівля насін-
ня дуба звичайного становить 10-15 тонн. До того ж, 
останнім часом значно збільшився асортимент по-
рід. Наприклад, торік держлісгосп заготовив 7021 
кг лісового насіння в асортименті 21-ї породи. 

Як підсумував Володимир Перев’язко, головний 
спеціаліст обласного управління лісового та мис-

«Наш» дуб захистить модрину«Наш» дуб захистить модрину
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ливського господарства (саме він 
і розробив екскурсійний маршрут 
для представників ЗМІ), Чернігів-
щина взяла курс на насінництво, на 
вирощення якісного садивного ма-
теріалу. І такі лісництва, як Іржав-
ське, будуть базовими. 

Журналісти ближче «познайо-
милися» також і з генетичними ре-
зерватами, завдяки яким можна 
отримати високоякісний матеріал 
для закладання високопродуктив-
них та біологічно-стійких лісів. На 
підприємстві нараховується 55,9 га 
генетичних резерватів. Серед них 
— модрина європейська (5,7 га), 
сосна Веймутова (2,1 га), дуб північ-
ний (1,3 га), дуб звичайний (46,8 га). 

Під час екскурсії ми дізналися, 
що всі генетичні резервати — уні-
кальні насадження, до складу яких 
входять реліктові дерева. 

Так, у кв.20, вид.20, площа 1,3 
га — генетичний резерват, постій-
на насіннєва ділянка дуба північ-
ного (бореального), вік насаджен-
ня 104 роки. 

А у кв.5, вид.20, площа 2,1 га — 
генетичний резерват сосни Вей-
мутова, вік — 99 років. Дерево та-
кож швидко росте і невибагливе 
до ґрунтів. 

Побували журналісти і на по-
стійних лісонасінних ділянках. До 
речі, у держлісгоспі їх налічуєть-
ся 241,7 га. Саме вони й забез-
печують потреби господарства в 
насінні для заліснення лісокуль-
турних площ. 

Нам хотілося побачити і плюсо-
ві дерева. На підприємстві їх 28: 
модрини європейської — 6, дуба 
звичайного — 16, дуба північного 
— 2, сосни звичайної — 4. 

У кв.20, вид 24, площа 2,4 га 
— експериментальні культури, 
створені садінням сінців сосни 
звичайної, ялини європейської 
та модрини європейської. Метою 
дослідження, як пояснила гід, є 
спостереження за приживлюва-
ністю, ростом і розвитком різних 
порід. 

А найкращі культури модрини, 
з якою у Придеснянському краї 
пов’язуються великі сподівання, 
це — змішані культури з дубом, 
буком, ялиною і ялицею. Модри-
на — надзвичайно красиве де-
рево, яке вирізняється високою 
екологічною пластичністю. І при 
зміні умов легко регенеруєть-
ся (особливо коренева система), 
що забезпечує вітростійкість та 
підсилює ґрунтозахисні власти-
вості. 

Нас, представників творчої 
професії, модрина привабила і за-
чарувала. 

Маємо надію, що ця лісокуль-
тура «освоїть» Чернігівщину. Звіс-
но, завдяки лісівникам. Виважені, 
науково обґрунтовані пояснен-
ня нашого гіда Наталії Демочки і 
головного спеціаліста обласного 
управління лісового та мислив-
ського господарства Володими-
ра Перев’язка збагатили журна-
лістів новими знаннями про отчий 
край і його зелені масиви. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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Сигналізує рейдова

Початок серп-
ня не порадув 
дощами. Пого-
да у Придесен-
ні немов з пус-
телі «прибігла»: 
стовпчик термо-
метра зашкалює 
— стрибає висо-
ко, аж за 30 гра-
дусів. У таку пору 
найбільша загро-
за — це пожежі, 
особливо лісові. 
Тривожні повідо-
млення долітали 
з Росії: тайга го-
рить. Боляче за 
херсонські ліси: 
вони знову в диму 
пожеж, і є постраж-
далі серед рятівни-
ків тамтешніх зелених 
масивів. 

Того спекотного дня 
рейдова бригада (до її 
складу входили пред-
ставники обласних ЗМІ) 
на чолі з головним ліс-
ничим Чернігівського 
ОУЛМГ Юрієм Понома-
ренком перевіряла стан 
готовності лісництв До-
брянського держлісгос-
пу щодо попередження 
лісових пожеж та, в разі 
їх виникнення, опера-
тивного гасіння. 

Ми побували у Чу-
дівському, Ріпкинсько-
му, Олександрівсько-
му та Олешнянському 
лісництвах. Отож мали 
змогу ознайомитися з 
роботою рацій і пожеж-
ною технікою, а також 

під’їзними шляхами до 
водойм, цікавилися і єм-
костями з водою. Звіс-
но, не обійшли увагою й 
графіки чергувань. 

Лісівники у цей по-
жежонебезпечний пе-
ріод організували ціло-
добове чергування. На 
посиленому контролі — 
забезпечення пожежної 
безпеки в лісових маси-
вах у вихідні дні. Коли ж 
члени рейдової бригади 
прибули в Олешнянське 
лісництво, до нас при-
єдналися місцевий ліс-
ничий Микола Сорока та 
головний лісничий До-
брянського держлісгос-
пу Денис Землянко. 

Ваблять людей Голубі 
озера, які цілком спра-
ведливо називають пер-
линою Чернігівщини. А 
жителі Олешні і лісів-
ники влітку інакше від-
гукуються, кажуть, що 

це — «порохова діжка». 
Справді, народу у на-
вколишніх лісах в ці дні 
— шишці ніде впасти. 
Величезне скупчення і 
відпочиваючих, і авто-
транспорту, рябіє в очах 
від «крутих» іномарок. 
Місць для автостоянок 
немає, тому їх власни-
ки «заганяють» маши-
ни далеко в ліс. А якщо, 
не приведи Боже, лихо 
станеться (загориться 
підстилка) — то ж усі не 
зможуть вчасно виїхати, 
вибратися звідси. 

Учасники рейдової 
бригади спілкувалися з 
відпочиваючими, про-
вели з ними профілак-
тичну роботу. Серед 

приїжджих немало 
совісних людей, які 
не ображають при-
роду, прибирають 
за собою сміття. 

Прикро, але 
ми стали свідка-
ми того, як катер 
(хтось же його при-
тягнув!) та хлопці 
на водяних мотоци-
клах шалено гайса-
ли по озеру, розга-
няючи і дорослих, і 
дітей. 

Коли ж на зем-
лю спускаються су-
тінки, навколо озер 
спалахують сотні 
вогнищ. А ліс, обра-

жений, мовчить. 
Селяни стверджують, 

що від цього «райського 
куточка» державі — «дір-
ка від бублика», праців-
никам лісництва — вели-
кий клопіт. Лише бізнес 
наживається, руйнуючи 
природнє середовище. 

Стомившись від «га-
рячої» поїздки, члени 
рейдової бригади зупи-
нилися в конторі Олеш-
нянського лісництва. Об-
мінюючись враженнями, 
почули по рації знайо-
мий голос: «Я — «коло-
кол!» Це — наш старий 
і добрий друг Анатолій 
Кир’янов, пілот авіабази 
державної лісової охоро-
ни, патрулював ліси. 

А з гучномоця про-
звучала гірка інформа-
ція: київські журналісти 
розповідали про лісові 
пожежі на Херсонщині. 
Кілька років тому черні-
гівські лісівники допо-
магали своїм степовим 
колегам відроджува-
ти понівечені вогнем ді-
лянки. І знову ліс у біду 
потрапив — через не-
дбальство і безвідпові-
дальність людей... 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське 

ОУЛМГ

Озера й ліс ображено мовчать...Озера й ліс ображено мовчать...



17№ 3 (23), 2012 р.

Прокладаються лісові дороги

Напередодні свята  — Дня 
незалежності України — у ДП 
«Холминське лісове господар-
ство» з робочою поїздкою по-
бував начальник Чернігівського 
обласного управління лісового 
та мисливського господарства 
Валерій Лозицький.

 Разом з головним лісничим 
Юрієм Пономаренком та ди-
ректором держлісгоспу Олек-
сандром Демченком він озна-
йомився зі станом будівництва 
лісової дороги Жукля — Рей-
ментарівка.

Цей відрізок шляху — понад 
6 км — прокладається  лісогос-
подарським підприємством за 
власні кошти. У минулому році 
довели до ладу 3 км, а у ниніш-
ньому — до професійного свята 
лісівників — робота буде  завер-
шена. 

…Дорога на Рейментарівку 
об’єднає два населені  пункти.  І 
до хутора Ченчики ( у  минулому 
це було велике село, в якому нині 
мешкає 10 жителів) тепер  без 
проблем можна добратися че-
рез Жуклю. Якби держава виділи-
ла кошти, лісівники побудували б 
дорогу і в селі, і від Холмів до Чен-
чиків, скоротивши шлях на Рей-
ментарівку.  Нині ж  доводиться 

постійно ремонтувати аварійний 
місток за  хутором.

 Холминцям  підсобляла техніка 
із Сосницької ШБД Чернігівського 
облавтодору. А в середині серпня 
на підприємство прибув амери-
кано-корейський дорожньо-буді-
вельний комплекс собівартістю 3 
млн. 600 тис. грн. (Уже у вересні він 
використовуватиметься на будів-
ництві дороги. Щоб управляти цією 
складною технікою, два механіза-
тори господарства пройшли спеці-
альне навчання).

Такий же комплекс отримав і 
Городнянський держлісгосп. Це 
— державні інвестиції (7, 2 млн. 
грн.) в лісову галузь Чернігівщини.

Потрібно зазначити, що Дер-
жавне агентство лісових ресурсів 
України придбало 13 цих комплек-
сів для лісової галузі держави. І за-
вдяки Віктору Сівцю, голові Держа-
гентства, два потужні комплекси 
працюватимуть у Сіверському краї 
на будівництві лісових доріг.

Головний механік Холминсько-
го держлісгоспу Олександр Ніцук 
не приховував свого захоплен-
ня: « Оце подарунок!  Ми й гадки 
не мали, що у нас «на озброєнні» 
буде така техніка!»

Микола ТИЩЕНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

«Таким подарунком задоволені!»«Таким подарунком задоволені!»

Будуть і дорога, і ставокБудуть і дорога, і ставок

Борзнянські лісівники то-
рік побудували 1 км лісових 
доріг, а в нинішньому році — 
1,5 км.

Коли наприкінці серпня   
Борзнянський держлісгосп від-
відав начальник Чернігівсько-
го ОУЛМГ Валерій Лозицький, 

він із задоволенням ознайо-
мився в Батуринському ліс-
ництві з вирощуванням бере-
зи та вільхи у коробах і сосни 
звичайної у теплицях . Але го-
ловна мета його поїздки  була 
спрямована в урочище Галай-
бино Борзнянського лісництва 
— на  будівництво  лісової до-
роги.

Це прокладається шлях до 
лісових ресурсів, адже в уро-
чищі зосереджені вагомі за-
паси деревини. Місцевість тут 
болотиста, тому на допомогу 
лісівникам прийшли борзнян-
ські меліоратори. Гуртом і ви-

рішили, що поруч з дорогою 
можна утворити ставок.  Глей, 
грунт  використовуються на 
підсипку болота, де уклада-
ються труби для відводу води. 
До речі, вимощується дорога 
(її протяжність 2 км) будівель-
ними відходами з колишніх 
колгоспних ферм.

В недалекому майбутньому 
ставок буде зариблений і слу-
житиме як протипожежна  во-
дойма.

Микола ТИЩЕНКО,
Чернігівське ОУЛМГ
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Міжнародні контакти

Пригадую, якою змістовною і багатогран-
ною була наша перша зустріч з білоруськими 
лісівниками у 1992 році в Добрянському держ-
лісгоспі. Там проходила науково-практична 
конференція з проблем ведення лісового гос-
подарства в зоні, забрудненій радіонукліда-
ми після аварії на Чорнобильській АЕС. Серед 
учасників заходу були вчені та фахівці-прак-
тики з багатьох європейських держав, а також 
представники лісового господарства з Росії та 
Білорусі.

Делегацію білоруських колег очолював тодішній 
міністр лісового господарства Республіки Білорусь 
Валентин Зорін. Він, до речі, після ознайомлення 
з роботою Добрянського держлісгоспу, дав дору-
чення начальнику Гомельського управління лісо-
вого господарства Борису Аніщенку— глибше ви-
вчити досвід лісівників України і все краще взяти на 
озброєння.

З того часу й почалася наша тісна співпраця з бі-
лоруськими колегами. На запрошення чернігівців 
гомельці побували в наших північних лісогосподар-
ських підприємствах, а через рік — і в південних. 
Сусіди немало запозичили у чернігівських лісівни-
ків з промислової діяльності, з переробки деревини 
(вони тоді відставали в цьому питанні). Сподобав-
ся гостям і стан ведення лісокультурного виробни-
цтва, лісорозсадникова справа, мисливське госпо-
дарство.

Коли ж на посаду начальника Гомельського об-
ласного управління лісового господарства призна-
чили нашого доброго товариша Михайла Супруна, 
стосунки між чернігівцями й гомельцями стали ще 
тіснішими. Неодноразово делегації нашої області, 
до складу яких входили директори держлісгоспів 
та провідні спеціалісти облуправління, знайомили-
ся з роботою сусідів, а вони, в свою чергу, приїзди-
ли до нас, відвідуючи чернігівські лісогосподарські 
підприємства.

Між іншим, навідувався до нас і Віктор Іпатьєв, 
директор Інституту лісу Національної академії наук 
Білорусі. Він надавав неабияку допомогу чернігів-
ським лісівникам.

З роками міцніли стосунки між директорами 
чернігівських та гомельських держлісгоспів, наро-
джувалася справжня дружба.

Помітною подією у нашому житті стала участь 
чернігівської делегації на чолі з першим заступни-
ком міністра лісового господарства України Вале-
рієм Горетневим в семінарі про попередження та 
гасіння лісових пожеж в зоні радіоактивного за-
бруднення. В ході цього заходу велика увага приді-
лялася методам гасіння і попередження лісових по-
жеж, розроблених Інститутом лісу. Саме тоді наші 
стежки перетнулися з головою профспілки пра-
цівників Гомельської області Віктором Кривком-
Краськом, які згодом переросли у хорошу дружбу.

(На жаль, лісівники Брянщини і Сумської облас-
ті, які спочатку підтримували ідею співробітництва, 
чомусь не продовжили її).

Я вже не пам’ятаю, хто подав ідею проводити 
змаганння між працівниками лісу двох сусідніх об-
ластей — Гомельської і Чернігівської. Та вона за-
кріпилася. І вже десять років поспіль, чергуючись, 
відбуваються такі суперництва. Ми їздимо до го-
мельців, а вони — до нас. Щороку ці змагання до-
повнюються новими видами.

У цьому році відбудеться десята, ювілейна, зу-
стріч між представниками трудових колективів на-
ших областей. Відбудеться вона на білоруській гос-
тинній землі.

Потрібно додати, що добросусідські відноси-
ни між чернігівськими й гомельськими лісівниками 
переросли в міжнародні контакти. Часто делега-
ції працівників лісового господарства Сіверського 
краю їздять за досвідом до своїх колег до Республі-
ки Білорусь.

Як мовиться, переплелися і ділові справи, і те-
плота людських взаємин.

Йосип РАЙЧИНЕЦЬ,
голова Чернігівського обкому профспілки 

працівників лісового та мисливського 
господарства

Місток дружби зводили гуртомМісток дружби зводили гуртом
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На початку липня, щедро-
го на літнє тепло і сонце, Чер-
нігівщина проводжала в да-
леку-далеку дорогу, звідки не 
повертаються, Наталію Біло-
ус — заступника голови облас-
ної державної адміністрації, 
Заслуженого економіста Укра-
їни. 

Нелегко говорити й пи-
сати про цю добру і чарівну 
жінку, сучасного, енергійно-
го керівника в минулому часі. 

Її мала батьківщина — 
бджолярське село Митчен-
ки, що неподалік Батурина, 
на Бахмаччині. Батьки-хлібо-
роби змалку Наталю і до ро-
боти привчали, і по совісті 
жити навчали. З цього овія-
ного легендами козацького 
краю простелилися стежки 
її долі. Сумщина стала дру-
гою рідною домівкою для ці-
леспрямованої полісянки, де 
впродовж трудових років На-
талія Василівна подолала не-
мало сходинок професійного 
зростання. Та головне — вона 
завжди з відкритим серцем 
йшла до людей, де б не пра-
цювала, яку б відповідальну 
ділянку не очолювала. Скрізь 
дотримувалася заповітів сво-
го роду. 

З радістю повернулася На-
талія Білоус на Сіверщину. 
Робота — заступник голови 
обласної державної адміні-
страції з економічних питань 
— у наш складний і супереч-
ливий час була справжнім 
«гарячим цехом». Скільки 
сил, здоров’я, наполегливос-
ті, досвіду, вміння і душевних 
сил вимагали щоденні турбо-
ти від Наталії Василівни, яка 
знала ціну кожній заробле-
ній копійчині і гривні. 

За підтримкою і порадою 
зверталося до неї багато лю-
дей у нелегкі життєві періо-
ди. І ця чуйна жінка-керівник 
завжди допомагала, нікому 
не відмовляла…

З великою повагою стави-
лася Наталія Білоус до тих 
підприємств, які в час еконо-
мічної кризи зуміли вистоя-
ти, зберегти кадри і наповню-
вали бюджет області. 

Вона шанувала лісове гос-
подарство — «живу» галузь 
краю, що працювала, попри 
всілякі труднощі. Наталія Ва-
силівна кожної весни охоче 
брала участь в Акції «Майбут-
нє лісу у твоїх руках!» Тепло 
її рук пам’ятають деревця в 
парку на Гончарівці, виса-
джені під час президентської 
толоки в Батурині і нових лі-
сових масивів на Ріпкинщи-
ні. З хвилюванням приїздила 
Наталія Василівна на субот-
ники в партизанський «Лісо-
град». 

У гурті школярів вона 
задоволено займалася по-
садкою саджанців і разом з 
дітьми мріяла побувати в мо-
лодих лісах через роки. 

Добрий слід залишила у 
спадок своїм землякам Ната-
лія Білоус…

Лісівники Чернігівщини

Пам’ятаємоГазета в газеті

З відкритим серцем — З відкритим серцем — 
до усього світудо усього світу

Лісівник Лісівник 
СеменівщиниСеменівщини
«Лісівник Семенівщи-

ни» — таку назву має  сто-
рінка, яка більше року що-
квартально виходить у 
Семенівській районці. 

Ця газета в газеті «на-
родилася» завдяки твор-
чому ентузіазму інженера 
з охорони та захисту лісу 
Михайла Волка  і підтримці 
доброї справи директором 
державного лісогосподар-
ського підприємства Олек-
сандрою Дудко. 

Нині  до випуску «Лісів-
ника Семенівщини» під-
ключилась і молодий на-
уковець Олена Шкода, 
інженер з лісовідновлення.

Місцевий держлісгосп, 
який  не дивлячись на круті 
періоди економічних «ли-
хоманок», тримається «на 
ногах» і  дає роботу бага-
тьом людям,  має неабия-
кий авторитет у районі.

Отож прочитати до-
бірку новин, в якій ідеться 
про виробничі будні колек-
тиву, завжди цікаво. По-
пулярністю у читачів ко-
ристуються розповіді  про 
знаних на Семенівщині лі-
сівників чи родинні лісівни-
чі династії.

Нерідко героями корес-
понденцій  стають шко-
лярі. Адже під час весня-
ної чи осінньої посадки 
лісу дівчатка й хлопчики 
працюють старанно,  по-
дорослому, чим тішать 
серця досвідчених лісівни-
ків. Приємно дітям, коли їх 
називають молодою змі-
ною і  після стомленого 
дня пригощають смачною 
юшкою.

 А у новостворених  По-
горільському  та Семенів-
ському  учнівських лісни-
цтвах і готують майбутнє 
лісівниче поповнення.

Прикрашають газету 
чудові  знімки: уміє Михай-
ло Волк  «впіймати» непо-
вторну мить.

Теплотою і щирістю на-
повнені матеріали спец-
випуску «Лісівника Семе-
нівщини», підготовлені до 
осіннього професійного 
свята.
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До мисливського сезону

На початку серпня відбулася робоча нарада 
з користувачами мисливських угідь області. 

До її учасників звернувся начальник Чернігів-
ського ОУЛМГ Валерій Лозицький. Він довів до 
відома присутніх Доручення Прем’єр-міністра 
України Миколи Азарова та голови облдержадмі-
ністрації Володимира Хоменка щодо організації 
попередження і ліквідації пожеж в нинішній напру-
жений час. 

Валерій Григорович наголосив, що в регіоні уже 
20 днів поспіль, як склався пожежонебезпечний пе-
ріод. Щодня у лісових масивах виникає по 4 поже-
жі, які локалізовує і ліквідовує державна лісова охо-
рона. 

Доповідач зазначив, що в ці спекотні дні держав-
на лісова охорона працює цілодобово, оберігаючи 
чернігівські ліси. І звернувся з настійним прохан-
ням до всіх мисливців допомагати лісівникам у па-
трулюванні, чергуванні і гасінні пожеж. Він просив, 

зважаючи на аномальну спеку, відкласти на певний 
час відкриття мисливського сезону. 

«Якщо буде ліс — то й дичина водитиметься», — 
завершив свій виступ Валерій Лозицький. 

Сергій Горонович, начальник Державної еколо-
гічної інспекції в Чернігівській області, говорив про 
бережливе ставлення кожного до оточуючої приро-
ди, особливо до лісових масивів і водойм. 

Микола Мазигула, начальник протиепізоотично-
го відділу Головного управління ветмедицини в об-
ласті зупинився на актуальній проблемі цього літа 
— посиленні заходів з профілактики захворюван-
ня диких тварин на африканську чуму свиней, сказ, 
бруцельоз та трихінельоз. 

Вів робочу нараду і порушив питання боротьби 
з браконьєрством начальник відділу мисливського 
господарства Микола Пиріг. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Буде ліс — водитиметься й дичинаБуде ліс — водитиметься й дичина

Ліси багаті не лише на де-
ревину. В зелених поліських 
масивах завжди традиційно 
заготовляли з деревини ву-
гілля, соснову смолу (живи-
цю) та березовий дьоготь.

Березовий дьоготь — це 
масляниста рідина темного ко-
льору з характерним запахом.

Дьоготь отримують із бере-
зи, яка й сама по собі є справж-
ньою аптекою в народній ме-
дицині.

 Слід зазначити, що бере-
зовий дьоготь, цілющі власти-
вості якого вже давно доведені 
часом, використовується як в 
народній, так і офіційній меди-
цині, а також у промисловості й 
ветеринарії.

Виробництво дьогтю відоме 
ще з сивої давнини. Цією спра-

вою займалися спе-
ціально навчені ре-
місники. 

Заготовляти дьо-
готь у Семенівському 
держлісгоспі поча-
ли ще наприкінці 60-х 
років минулого сто-
ліття. У Орликівсько-
му лісництві була збу-
дована «дьогтьокурня». В ній, 
за старою технологією, бере-
зову кору клали в герметично 
закупорений об’єм і піддавали 
дії високої температури. Кора, 
при нагріванні  ( без доступу 
повітря) до високої температу-
ри, починала виділяти дьоготь.

 Щороку господарство ви-
готовляло близько півтонни 
дьогтю.

А в 90-і роки стали популяр-
ними   інші види хімічної про-

дукції, які поступово 
й замінили продук-
цію лісового побічно-
го користування. Тож 
виробництво дьог-
тю й живиці вияви-
лося збитковим для 
лісогосподарсько-
го підприємства. На 
жаль, виробництво 

живиці довелося припинити, а 
ось дьоготь «гонять» до цього 
часу.

На 2012 рік у Семенівсько-
му держлісгоспі, єдиному в об-
ласті, заплановано заготовити 
400 літрів дьогтю. 

Михайло ВОЛК,
інженер з охорони 

та захисту лісу 
ДП «Семенівське лісове 

господарство»

 Дари лісу «Чорне золото» «Чорне золото» поліських лісівполіських лісів



21№ 3 (23), 2012 р.

До Дня визволення Чернігівщини 
від німецько-фашистських загарбників

У 2011 році Україна відзначи-
ла 70-річчя партизанського руху. 
У вдячній пам’яті нащадків  наза-
вжди залишаться героїчні сторін-
ки боротьби народних месників 
за визволення рідної землі від ні-
мецько-фашистських загарбників 
в роки Великої Вітчизняної війни.

Наш Сіверський край з перших 
днів війни став партизанським. На 
Чернігівщині  діяло п’ять партизан-
ських з’єднань.

Як було зазначено в поста-
нові бюро Добрянського райко-
му КП(б)У Чернігівської області 
від 12.08.1941 р., окрім створення 
підпільних райкомів партії та ком-
сомолу, було затверджено штаб 
партизанського загону ім. К.Є. Воро-
шилова.

У Добрянку ( за рішенням ЦК 
КП(б)У) направили Тихона Марко-
вича Євтушенка, колишнього пар-
тизана Громадянської війни, члена 
ВКП(б) з 1917 року, евакуйованого із 
Західної України.

Тихона Євтушенка назначили се-
кретарем підпільного райкому в  се-
лищі  і командиром місцевого парти-
занського загону.

 А 24 серпня 1941 року партій-
ний актив  району  і загін кількістю 
187 осіб вирушили  на раніше під-
готовлену партизанську базу, що 
розташовувалася в лісовому масиві 
Грем’ячських дач.  І вже через два дні 
бойова група на чолі з Георгієм Арто-
зєєвим та  Борисом Гудом вступила 
у бій з німецько-фашистськими за-
гарбниками біля села Актильня.

Добрянський партизанський за-
гін одним з перших на Лівобережній 
Україні розпочав активну боротьбу 
з  окупантами. Народні месники мі-
нували  мости, шосейні дороги і роз-
почали ( теж першими!)  « рельсову 
війну» на залізничних магістралях та 
автошляху Гомель-Чернігів.

Перша закладена міна на залізни-
ці розбила дрезину з гітлерівцями, які 
їхали з Гомеля.  Загинули ворожий ге-
нерал, 8 офіцерів і два солдати. Також  
до рук партизанів  потрапили важли-
ві документи, зміст яких відразу було 
передано на «Велику землю». Минуло 
кілька днів — і знову партизани підірва-
ли автобус з радіостанцією і штабними 
документами. Ініціатором мінної спра-
ви в загоні був Георгій Артозєєв.  Він  
служив оперуповноваженим карного 
розшуку Добрянського райвідділу мі-
ліції, був членом селищного винищу-
вального загону, що діяв в перші місяці 
війни. Саме  члени цього загону й під-
готували в лісі базу для партизанської 
війни і стали «ядром» «ворошилівців». 

У навколишніх селах  народ-
ні месники мали своїх зв’язкових і 

розвідників.  У Добрянці  активний 
зв’язок з партизанами підтримували 
Тіна Абакумова, Іван Бєлянкін, Ва-
силь Авдєєнко, Федір Юков, Микола 
Чикін, Карпо Рубанов.

Керівником місцевої підпільної 
комсомольської організації «Зорі 
ясні» стала Тіна Абакумова, яка пра-
цювала до війни секретарем се-
лищної ради. Вона разом з Марією 
Скрипкою ходила селами і готува-
ла грунт для створення комсомоль-
сько-молодіжного підпілля. Відваж-
ними підпільниками були Тамара 
Роєва, Федір Дубина, Катерина Ав-
дєєнко, Михайло Архипов, Микола 
Баличев, брати Лев і Леонід Рубано-
ви, Євген Корсиков, Степан Баличев. 
Вони  добували для партизанів про-
довольство й медикаменти, готува-
ли і розповсюджували листівки про 
становище на фронтах. Для зміц-
нення і підтримки стосунків народ-
них месників з молодіжним підпіллям 
в селище прибув досвідчений парти-
занський зв’язковий Олександр Су-
пруненко, котрий  увійшов у довір’я  
до начальника поліції і став поліцаєм.

  Добра слава про  Добрянський 
партизанський загін зростала й по-
ширювалася з кожною проведеною 
бойовою операцією.   До загону при-
бували нові сили —  і не лише з Укра-
їни, а й з Білорусії і навіть Росії.  Отож 
наприкінці вересня в ньому налічу-
валося понад 600 осіб.

 Партизани розгромили комен-
датуру в Добрянці, так зване «кар-
ликове міністерство» . І 7 листопада  
— з нагоди 24-ої річниці Жовтневої 
революції — над будівлею селищної 
ради замайорів червоний прапор,  
пройшов мітинг. 

Але ворожі «хмари» наздоганяли   
загін: він опинився на вістрі головних 
ударних сил гітлерівців — групи армії 
«Центр», відбірних військ вермахту.

25-27 листопада відбувся остан-
ній бій «ворошилівців» біля села Мі-
наївщина, коли  вони   намагалися 
прорватися на територію Білорусії. 
Як розповідав у своїй книзі спогадів 
«Гремит брянский лес» Борис Гуд,  
ця кровопролитна сутичка з воро-
гом завдала серйозного удару до-
брянським народним месникам. 
30 листопада Тихін Євтушенко  від-

дав наказ поділити загін на невели-
кі групи, щоб перейти на нелегаль-
не становище до весни 1942 року. А 
командир залишився для організа-
ції підпілля.  Через кілька місяців, у 
лютому, Тихін Маркович разом з  по-
братимами загинув у нерівному бою 
з  окупантами в селі Семенівка на Го-
мельщині.

 Комісару загону Івану Федчуку у 
січні з обмороженими руками і нога-
ми  вдалося добратися до «федорів-
ців». 

 Група партизанів, очолювана Ге-
оргієм Артозєєвим, вийшла в Ко-
рюківські ліси — і там «влилася» до 
партизанського з’єднання Олексія 
Федорова.

Герой Радянського Союзу Геор-
гій Артозєєв, легендарний підрив-
ник, пройшов шлях від рядового бій-
ця до командира партизанського 
з’єднання.  

Партизанського зв’язкового 
Олександра Супруненка видав во-
рогам зрадник.  Після жорстоких 
тортур відважного розвідника було 
розстріляно в січні 1942 року. Ще ра-
ніше загинула Тіна Абакумова, яка 
мужньо трималася  на допитах. В 
жовтні Тіну  і Ксенію Юкову, котра пе-
кла хліб партизанам,  гітлерівці роз-
стріляли. Після звільнення Добрянки 
Червоною Армією у вересні 1943 -го  
підпільниць  перепоховали  і віддали 
їм останню шану.

 У 2011 році зусиллями ентузі-
астів   полковника авіації в запа-
сі В. Григор’єва та прапорщика О. 
Коваленка  було відреставровано 
пам’ятник добрянським підпільни-
кам.

Загін ім. Ворошилова діяв протя-
гом 100 днів і ночей. За цей період 
він пустив під укіс 9 ворожих поїздів 
з боєприпасами і продовольством, 
4 дрезини, 34  автомашини; було зі-
рвано 6 залізничних мостів, заліз-
нична станція Горностаївка. 

 У такий гіркий час — перші міся-
ці війни — партизани навчилися до-
лати голод, холод і дошкульні осінні 
дощі. Та головне, «ворошилівці» до-
вели, що гітлерівців можна перема-
гати не лише на полі бою, але й  у 
тилу, на окупованій території та так, 
що у них земля «горіла під ногами».

…В Добрянці торік відкрито ме-
моріальну дошку на ознаменування 
першого бою партизанського загону 
ім. К. Ворошилова з фашистськими 
загарбниками 26 серпня 1941 року 
біля села Актильня.

Герої-партизани  залишаться у 
вдячній пам’яті нащадків назавжди.

Лідія ГРИГОР’ЄВА-МІЛЬСЬКА,
смт Добрянка

Шумів суворо Добрянський ліс…Шумів суворо Добрянський ліс…
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Літній чоловік, замислившись, 
лежав у своєму ліжку, а  хлопчик, 
років дванадцяти, сидів поруч. 
Це були дід і онук.

— Мені вже недовго лиши-
лося жити, — сказав дідусь. — І 
знаєш, чого  найбільше хотіло-
ся б? Як у дитинстві,  в  добру го-
дину, виглянути у вікно і почу-
ти соловейка, що співає у гаю, 
вдихнути запах чорнобривців та 
побачити сосни.

Андрійко  зацікавлено мовив:
— Дідусю, розкажи мені про 

той час.
— О, це була чудова пора! 

Дуже шкода, що ти не жив  тоді. 
У небі літали птахи, а які дерева 
росли — великі-великі! У лісах 
водилося багато звірів, і трава на 
луках була пахучою. 

… Йшов 2012 –й рік  і мені ми-
нав дванадцятий, як оце тобі за-
раз. Ми з друзями частенько хо-
дили до лісу. У нас була улюблена 
галявина, на якій ріс величезний 
могутній дуб. 

—Дідусю, а що таке ліс і дере-
ва? Навіщо вони росли на землі? 
— запитав онук.

— Зараз ми живемо під 
землею, і повітря, яким дихає-
мо, фільтрується й насичується 
киснем через штучну систему…А 
колись дерева виконували цю 
функцію. Вони виробляли кисень 
— і всьому живому на землі диха-
лося легко, — пояснював дід.

Він неквапом дістав з-під по-
душки пожовклу фотокартку. На 
ній стояв гурт хлопців (серед них 
і  молодий дідусь) під дубом.

— Ого-го! Яке могутнє де-
рево!— здивувався Андрій.— Те-
пер таких уже немає. Тепер нічо-
го на Землі немає.

— Так, тоді був гарний час, 
— усміхнувся дід.—  Ми , дітла-
хи, могли за день влітку і набіга-
тися досхочу, і у футбол пограти, 
і в річці скупатися, і порибалити, і  
в лісі ягід та грибів назбирати.

А що зараз? Ядерна катастро-
фа перетворила Землю на пус-
телю. Не цінували люди того, що 
мали. Будували різні шкідливі за-
води і підприємства, воювали, 

«гралися» з атомом… Тому ми й 
живемо під землею, сонця не ба-
чимо і  їмо штучну їжу.

Мені б хотілося, Андрійку, щоб 
ти відчув смак того соковито-
го яблука, яке колись       росло 
на яблуні  у нашому саду. Візьми 
оцей мішечок: тут насіння  дея-
ких рослин. Я його довго збері-
гав, сподівався, що сам посаджу.

Онучку, я все життя  думав і 
працював над тим, як відродити 
нашу планету. У цьому зошиті мої  
роздуми і спостереження, роз-
рахунки. Візьми його, Андрійку. 
Мені не вистачило часу. Може, у 
тебе щось вийде…

Через кілька днів дідуся не 
стало. У Андрія залишилася  його 
стара фотографія, товстий зо-
шит. А ще — розповіді-спогади, 
які запали глибоко в душу.

  Хлопчик вирішив, що продо-
вжить справу свого діда, коли ви-
росте.

…Минали роки. Андрій при-
святив своє життя науці. Він  на-
полегливо вчився і працював.  
Онуку так хотілося виконати дідів 
заповіт. Скільки експериментів 
провели вчені-однодумці! Були  
чимало поразок , але науков-

ці вперто йшли вперед. І ось на-
решті їм вдалося винайти хімічну 
речовину, яка нейтралізує радіа-
цію.

Земля почала відроджувати-
ся. І серце Андрія, вже немолодо-
го, посивілого, співало.   Насіння 
дало перші паростки. Здійсню-
валася дідусева  і його мрія! На-
дія, що люди зможуть жити на 
Землі і бачити справжнє сонце, 
спостерігати за зорями на нічно-
му небі і  вдихати пахощі квітів та 
слухати спів птахів у справжньо-
му лісі, а не аудіозаписи,  зроста-
ла з кожним днем. 

На Землі ще була пустеля, але 
вона вже готувалася стати квіту-
чим садом і густим зеленим лі-
сом. Люди не боялися виходити 
на поверхню  і поступово  засе-
ляли  все нові  й нові території. 

«Обличчя» Землі змінювало-
ся. Люди зрозуміли, що колись 
втратили. Ніхто тепер не будував 
атомних станцій, використовува-
ли тільки сонце і вітер, щоб до-
бути електроенергію. І машини 
працювали на сонячних батаре-
ях, і підприємства, які колись за-
вдавали непоправної шкоди при-
роді, було замінено на безпечні.

Люди стали жити  в гармонії з 
природою. І відродження всього 
живого на Землі стало   найголо-
внішою метою  людства.

…Сивий чоловік сидів на па-
горбі у затінку  ще не старого , 
але вже  великого дуба й думав. 
Думав про те, як добре  ось так 
сидіти під деревом, слухати ше-
лест листя і мружити очі від сон-
ця. Думав про своє життя, згаду-
вав діда і той час, коли змушений 
був жити під землею. Він дістав з 
кишені яблуко.

— Це яблуко з мого саду, ді-
дусю. Усе , як ти хотів, — промо-
вив про себе Андрій.— У мене ви-
йшло, у мене все вийшло!

Антон ДЄТКОВ,
учень 7 класу Щорської 

ЗОШ № 2 (І місце)

Ліс очима дітей

Що нас чекає в майбутньому: Що нас чекає в майбутньому: 
«Апокаліпсис чи «Зелений вік»?«Апокаліпсис чи «Зелений вік»?
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До 80-річчя утворення Чернігівської області 
та 210-річчя Чернігівської губернії

Історико-меморіальний музей-заповідник 
Пантелеймона Куліша «Ганнина пустинь» соняч-
ного серпневого дня, на св. Пантелеймона, ніби 
помолодшав, зустрічаючи відвідувачів. Відзначи-
ти 193-ю річницю з дня народження одного з по-
движників українського національно-культурно-
го відродження прибули почесні гості: керівники 
області та Борзнянського району, письменники й 
громадські діячі зі столиці, народні депутати.

Після покладання квітів до дорогих могил — Ган-
ни Барвінок, Пантелеймона Куліша та Василя Білозер-
ського — протоієрей о. Іоанн (Оленчук) відправив лі-
тію. У капличці св. Пантелеймона всі запалили свічки. 
Церемонію супроводжував вокаліз у виконанні капели 
бандуристів ім. О. Вересая обласного філармонійного 
центру фестивалів та концертних програм. Атмосфе-
ра була світлою й урочистою.

Народний депутат України, Герой України Іван 
Плющ, наш шановний земляк, чудово справився з 
роллю ведучого. Він запросив на сцену і до слова го-
лову облдержадміністрації Володимира Хоменка та 
заступника голови обласної ради Івана Коробку, ака-
деміка Національної академії наук Миколу Жулин-
ського, видатного українського поета Івана Драча, 
представників районної влади. А ще — від великої лі-
сівничої родини Сіверського краю — начальника Чер-
нігівського обласного управління лісового та мислив-
ського господарства Валерія Лозицького і директора 
Борзнянського держлісгоспу Леоніда Стахорського.

Гості із задоволенням оглянули виставку, обійшли 
музейний комплекс, послухали концертну програму.

Іван Степанович з вдячністю говорив про те, що про-
тягом останніх років стільки помітних позитивних змін 
відбулося у заповіднику. Особливо природа вражає: 
підросли липи на алеї, радує зір озеленення — розко-
шують королівський ялівець, самшит, туя. Відчувають-
ся скрізь турботливі руки лісівників — працівників Борз-
нянського держлісгоспу. І гайок, який ще Пантелеймон 
Куліш посадив, вони дбайливо доглядають.

У цьому році буревії промчали територією області 
і немало лиха накоїли: понівечили дерева і в письмен-
ницькому гаю. Прикро, що й старий багаторічний клен 
не вистояв, зламався від шаленого вітру. Але лісівники 
його пеньок захистили спеціальним дашком, на якому 
на символічному листочку із жерсті написали:

«Віковічний клен ріс на хуторі Мотронівка біля мо-
гил П. Куліша, Г. Барвінок і В. Білозерського.

Защеміло на серці,
Заясніла блакить —
У небеснім озерці
Уже клен не шумить,
Але ми зберігаєм
Той кленовий листок...»

Восени тут буде висаджено саджанець дубочка — 
на добру згадку від чернігівських лісівників.

Микола ТИЩЕНКО, Чернігівське ОУЛМГ

А ми збережем той кленовий листок...А ми збережем той кленовий листок...
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Фестивалі

Напередодні  святкування яблуневого Спаса  
древній Любеч зустрічав гостей, які зібралися  
у старовинному містечку на У Відкритий фести-
валь традиційної слов’янської культури та бо-
йових єдиноборств «Київська Русь».

 Голова Чернігівської облдержадмі-
ністрації Володимир Хоменко, заступ-
ник голови обласної ради Іван Короб-
ка, народний депутат України Михайло 
Чечетов та інші представники офіцій-
ної делегації побували на богослужінні 
у Спасо-Преображенській церкві: його 
проводив архієпископ Чернігівський і 
Новгород-Сіверський Амвросій.  

 А на учасників святкового дійства 
вже чекала  Замкова гора, з давнини  
священне місце для всіх любечан.  Цю 
назву вона отримала від Замку, який  
побудував тут у ХІ столітті Чернігівський 
князь Володимир Мономах.

 Немов із билин і легенд постав перед 
присутніми на парковій алеї  образ матері Великого 
князя — Малуші,  любецької красуні, яка  подарува-
ла хороброму князю Святославу сина Володимира, 
Хрестителя Русі. На відкриття пам’ятника прибув і  
його автор — скульптор Микита Зигура.

Перегорнувши легендарну сторінку  періоду Ки-
ївської Русі, ми опинилися  на героїчній козацькій, 
яка привела до відродженої кам’яниці Павла Полу-
ботка. На її відкритті Олександр Коваленко, дирек-
тор інституту історії, етнології та правознавства ім. 
О. Лазаревського відмітив, що до нашого часу май-
же не збереглося автентичних пам’яток, пов’язаних 
з діяльністю гетьмана. Тут планується згодом від-
крити меморіальний музей  Павла Полуботка. 

  Всім чернігівським лісівникам на чолі з началь-
ником облуправління Валерієм Лозицьким, що 
приїхали на фестиваль, було  приємно чути ці сло-
ва. Адже вони доклали немало старань, щоб  істо-
рична пам’ятка ХУІІІ ст.,  яка нині має  національне 
значення, ожила, стала такою, як за гетьмана.

І відновлена ближня печера, яку викопав пре-
подобний Антоній  у ХІ ст., теж була освячена того 
дня. Лісівники  не стояли осторонь цієї благород-
ної справи, допомагали, чим могли, дерев’яні східці 
спорудили.

  Погода не підвела — і місце-
ві жителі  та гості мали можливість 
по-справжньому посвяткувати.  А 
підприємства Ріпкинського району під-
готували  змістовну виставку своїх до-
сягнень. До речі, яскравим і самобут-
нім куточком на ній  був представлений 
Добрянський держлісгосп — дерев’яні 
вироби, дари лісу привертали увагу 
дорослих і дітей. Як завжди, немало по-
ціновувачів свого кухарського таланту  
зібрав завідувач  лісівничою їдальнею 
Сергій Коноваленко. 

Народний депутат України Михайло 
Чечетов та заступник голови облдерж-
адміністрації Станіслав Прокопенко не 
могли обминути «добрянську галяви-

ну», із задоволенням спілкувалися з лісівниками. А 
Валерій Лозицький, як дарунок літа, вручив гостям 
кошик зі смачними лисичками.

Микола ТИЩЕНКО, Чернігівське ОУЛМГ 

Лісівники у древньому ЛюбечіЛісівники у древньому Любечі



Поетична вітальня

 Фотовиставка

«Земля, оспівана по-
етом» — таку назву має 
щойновидана збірка ві-
ршів Сергія Коновален-
ка (Добрянця), постійно-
го автора часопису «Ліси 
Чернігівщини».

«Дорогие читате-
ли! Я рад нашей встре-
че на страницах но-
вого поэтического 
сборника. Эта книга на-
писана для моих совре-
менников, которых вол-
нуют проблемы не только 
прошлого и настоящего 
Отечества, своей малой 
родины, но и роль обычного человека в окружа-
ющем его мире…

Многие стихотво-
рения прежде были 
напечатаны в журна-
ле «Ліси Чернігівщи-
ни», членов редколлегии 
этого издания я считаю 
моими добрыми друзья-
ми.

От всей души гово-
рю спасибо многим хо-
рошим людям, особенно 
труженикам лесохозяй-
ственной отрасли на-
шего края, благодаря 
которым и пришла к Вам 
эта книга».

                            * * *
Я оденусь в чистый ветер,
Темным вечером накроюсь.
Ерунда, что кто там скажет—
Я уже не беспокоюсь.
Я умоюсь звездной пылью,
Песни ласковой напьюсь я,
За весною ароматной
В свою вечность окунусь я.

                    * * *
Люблю Кадовбские леса —
В них неземная красота.
Там ели, точно до небес,
Шумит под ветром царский лес.
Вода на озере моем
Звенит, равняясь с соловьем.
Плывут по небу облака:
Они прекрасны, как всегда.
Они зовут меня с собой.
Я остаюсь — родник здесь мой.
В воде купается луна,
Я снова слушал соловья.
И ветерок с листвою пел,
Костер над озером горел.

                     РОДИНА

За горой, что «Дьяковой» зовется,
Лиш спустившись в пышные поля,
Остановлюсь: сердце, 
Словно ласточка, забьется.
Чувствует, что ждет его земля.
Та земля, что в детстве воспитала,
Та, где мать вскормила молоком.
Подъезжаешь ближе и все чаще
Ощущаешь в горле горький ком:
Вот леса, леса твои родные,
Буслик, что криничку сторожит.
И поверь, дружище, как ни странно—
Хочется обратно в детстве быть…

* * *
«Искренностью, добротой, состраданием 

к людям, любовью к родной земле и болью за 
нее отличаются безыскусные и правдиве сти-
хи Сергея Коноваленко. Автор сборника — че-
ловек открытый, душевный, щедрый, любящий 
свою мать и Отечество, верный друзям.

Искренние сыновьи чувства звучат в его сти-
хах…»

Людмила ТУРОВСКАЯ, 
член Союза писателей России, 

член Международного славянского 
Союза журналистов, член Московського 

союза журналистов, член-корреспондент 
Петровской академии наук и искусств 

(г. Москва)

«Я радий нашій новій зустрічі…»«Я радий нашій новій зустрічі…»

«Людина та ліс» у світлинах«Людина та ліс» у світлинах
У актовій залі ДП «Холминське лісове господарство» роз-

горнуто фотовиставку до Дня працівника лісу.
Серед її учасників: учитель-краєзнавець Володимир По-

пруга з Ріпкинського району, інженер з охорони та захисту 
лісу Михайло Волк з Семенівки та фотожурналіст Микола 
Тищенко з  Чернігова.



Вперше одягнув лісівничу форму Денис БикВперше одягнув лісівничу форму Денис Бик
з Погорільського учнівського лісництва,з Погорільського учнівського лісництва,
що в Семенівському районі що в Семенівському районі 




